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یکــی از زخم       های التیام       نیافته ارزی که آســیب جدی 
بــه تولید و اقتصاد وارد کرده، موضوع چندنرخی بودن ارز 
است. چندنرخی بودن ارز به منزله مانعی جدی برای توسعه 

صادرات کشور عمل کرده و به رانت و فساد دامن زده.
بعضی اعداد از  هزاران صفحه مقاله گویاتر است. نمونه 
اینکه بررســی       ها نشــان می دهد ارزش دلار در برابر  ریال 
طی ۹2سال  گذشــته،۱۶ هزار  برابر شده       است، یا اینکه در 
سال ۱3۰۸ که برای اولین بار طلا به عنوان پشتوانه پول ملی 
قرارگرفت )قبل از آن واحد پول قران و پشتوانه آن نقره بود( 
هر ریال  برابر با 3 گرم طلا بود، ولی در سال ۱۴۰۰ هر گرم طلا  
برابر با ۱۸ میلیون ریال شد. همه این ها یعنی طی یک قرن 
گذشته ارزش پول ملی مدام در حال کاهش بوده و برخی 
مواقع با شتاب بیشتر یا کمتر این مسیر را طی کرده است.

اما چرا این اتفاق رخ داده اســت؟ علاوه بر دلایل مختلف 
اقتصادی، می توان به ایرادات بنیادین نظام ارزی ایران اشاره 
کرد. اقتصاد ایران به دلیل نفتی و دولتی بودن دهه       هاست که 
به نوعی اسیر ارزهای خارجی به خصوص دلار و سیاست های 
پرنوسان آن شده است؛ دلارهایی که هم در سال های افزایش 
درآمدهای ارزی به دلیل سیاست های اشتباهات اقتصادی، 
کشور را به بیماری هلندی مبتلا می کند و هم در سال های 
تحریم و کمبود ارزی آتش کسری بودجه را شعله       ور می سازد 
و ویرانی به بار می آورد. علاوه بر این سیاست های پرنوسان، 
غیرکارشناسی و خلق       الساعه دولت ها درخصوص مدیریت 
ارزی و بازار ارز کلاف سردرگم دیگری شده است که باز کردن 
آن نیازمند برنامه       ریزی دقیق و مشورت       گرفتن از متخصصان 

و فعالان بخش خصوصی است.
برای مثال ارز ترجیحی آفتی اســت که سال هاست به 
دلیل سیاستگذاری های اشتباه حاکمیتی گریبان اقتصاد 
و صنعت کشــور را گرفته است و به       جز توزیع رانت، فساد، 
افزایش قاچاق، قیمت گذاری دستوری و کشتن انگیزه       های 
کارآفرینــان و تولیدکننــدگان واقعــی، حاصلی به همراه 
نداشته است؛ سیاســتی که بهانه اجرایی شدن آن همیشه 
ثبات قیمت ها و حمایت از معیشت دهک       های پایین جامعه 
بوده، ولی در عمل همیشه به تورم کالاهای اساسی دامن زده 
و اتفاقا با ایجاد انحصارگرایی به تلاطم بازار منجر شده است.

اجرای این سیاست اشتباه ارزی در شرایطی ادامه دارد 
که تاکنون مقام معظم رهبری به دفعات بر ثبات       بخشی به 
بــازار ارز و اهمیت آن تاکید داشــته اند که آخرین آن در 
دیدار با اعضای هیات دولت در شــهریورماه صورت گرفت. 
ثبات       بخشــی به بازار ارز که یکی از مهم ترین خواسته       های 
فعالان اقتصــادی و بخش خصوصی به شــمار می آید، به 
پیش بینی       پذیر شدن بازار، رشد سرمایه گذاری، افزایش تولید 
و بهبود محیط کســب وکار منجر خواهد شد و دولت برای 
تحقق این مهم علاوه بر حذف کامل ارز ترجیحی، باید دست 

به جراحی اساسی در سیاست های ارزی بزند.
یکــی از اقدامات مهمی که باید مــورد بازبینی جدی 
قرار گیرد مسدودســازی معادل ریالی مبلــغ ارزی مورد 
درخواست شــرکت ها و عدم توانایی شبکه رسمی تامین 
ارز در برآورده       سازی نیازهای ارزی واردات است. این اتفاق 
منجر به اخــلال در زنجیره تامین و امــکان برنامه       ریزی 
مناســب بنگاه های اقتصادی شــده و این در حالی است 
کــه بانک مرکزی به       تازگی، تخصیص ارز به شــرکت های 
واردکننده       ای را که قبل از تامین ارز نسبت به خرید ارز از 
بازار آزاد اقدام می کنند، ممنوع کرده اســت. برای حل این 
مشکل ما معتقدیم تولیدکنندگان باید در اولویت های تامین 
ارز قرار گیرند و امکان اســتفاده از واردات بدون انتقال ارز 
نیز احیا شــود. این عجیب اســت که در بسیاری از موارد 
مشاهده می شــود که تامین مواد اولیه و تجهیزات تولید 
در گروه های با اولویت پایین تخصیص ارز قرار می گیرند، 
آن هم در شــرایطی که شعار سال که از سوی رهبر انقلاب 

تعیین شده است بر رشد تولید تاکید دارد.
یکی دیگر از زخم       های التیام       نیافته ارزی که آسیب جدی 
بــه تولید و اقتصاد وارد کرده، موضوع چندنرخی بودن ارز 
است. برای مثال ارز نیما و چندنرخی بودن ارز تا به امروز 
به منزله مانعی جدی برای توســعه صادرات کشور عمل 
کرده و به رانت و فســاد دامن زده و بازار را دچار بی       ثباتی 

جدی کرده است.

یادداشت

سفر تکراری 
 حریف
 آشنا

تدوین سند جامع 
تجاری بین ایران و 
ترکمنستان

 نفت خام
  بر سکوی
 پرش

فاینانس کشورهای خارجی برای 
تأمین مالی نهضت ملی مسکن

 توزیع ماهانه 20 هزار تن شکر
 برای تثبیت قیمت

 ۵2 درصد  بودجه از محل  مالیات 
تأمین شد

 خشک شدن دریای خزر را 
جدی بگیریم

مشاور وزیر راه و شهرسازی با اعلام مشارکت 
کم بانک ها در ارائه تســهیلات نهضت ملی 

مسکن از سود...

هم اکنون توزیع شکر خانوارها به وفور درحال 
انجام است و موضوع کمبود و سهمیه بندی 

شکر شایعه ای بیش نیست.  واردات 40 ...

حضور کشورها و شــرکت های خارجی در 
اجرای نهضت ملی مسکن، برای تأمین منابع 

ساخت است ساخت نهضت ملی مسکن ...

هرچند خشک شدن دریای خزر را نباید با 
اصطلاحات آخرالزمانی تعریف کرد اما این پدیده 

می تواند عواقب جدی اقتصادی، جمعیتی... 

صفحه2

صفحه4

صفحه3

صفحه6

مجتبی مراد حاصلی 

 ضربه به تولید با سیاست 
چندنرخی ارز
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تقویت صندوق 
نوآوری و ایجاد بانک 
توسعه ای تخصصی 
برای حمایت از 
دانش بنیان ها
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تدبیر دولت سیزدهم در بهره برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی

تدبیر دولت سیزدهم در بهره برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی
مرتضی قدیمی  - معاون طرح های توسعه ای شرکت نفت و گاز پارس با اشاره به بدعهدی اروپایی ها در توسعه فاز 11 پارس جنوبی، تدبیر دولت سیزدهم در خصوص بهره برداری از این فاز را تشریح کرد و گفت: هر سال 

تأخیر در بهره برداری از فاز 11 پارس جنوبی معادل 5 میلیارد دلار خسارت به کشور وارد کرد.

توسعه فاز 11، در قالب 
مدل جدید قراردادی 

نفتی به شرکت های 
خارجی توتال، 

سی انِ پی سی و شرکت 
ایرانی پتروپارس واگذار 

شده بود که پس از 
کناره گیری دو شرکت 

خارجی، توسعه این فاز 
به شرکت پتروپارس 

واگذار شد. فاز 11 آخرین 
فاز میدان گازی پارس 
جنوبی بود که توسعه 

آن صورت نگرفته بود. 
بخش پالایشگاه خشکی 
همه فازها، توسعه یافته 

بود و بیشترِ توسعه 
بخش دریایی آن ها نیز 

انجام شده است.

خط لوله دریایی از سکوی فاز ۱۶ به میزان یک میلیارد فوت مکعب گاز را به پالایشگاه 
ششم )فاز ۱۵ و ۱۶( انتقال می داد و به دلیل مشکلاتی که وجود داشت قادر نبود بیشتر 
از 2۰ میلیــون متر مکعب گاز را انتقال دهــد و در عمل با وجود امکان تولید یک فاز 

استاندارد، از انتقال آن محروم بودیم.
جعفری با اشاره به ناترازی گاز و محرومیت بخشی از استان های شمال شرق کشور 
از گاز برای مدتی محدود در ســال گذشــته، اظهار کرد: ناتوانی این خط در انتقال گاز 
باعث شده بود که وزارت نفت و شرکت ملی نفت ایران در دولت سیزدهم به تعویض این 
خط اقدام کنند. این خط مشتمل بر ۱۱۰ کیلومتر خط لوله دریایی همراه با ۵ کیلومتر 
خط لوله خشکی است که با استفاده از ظرفیت و توان سازندگان داخلی توانستیم آن 
خط لوله را هم بخریم و در محل دریا از سکوی فاز ۱۶ تا محل ساحل عسلویه، جایی 
که وارد خشــکی می شود، این خط جدید را نصب و آن را به خط قدیم خشکی )که ۵ 

کیلومتر است( متصل کردیم.

  مهندسی پیچیده در انتقال سکوی گازی پارس جنوبی
وی توضیح داد: در سال آینده، خط قدیم خشکی را هم تعویض خواهیم کرد، ولی 
برای اینکه بتوانیم به صورت زودهنگام تولید از فاز ۱۶ را انجام دهیم و در زمســتان و 
پاییز امسال از 2۸ میلیون متر مکعب گاز محروم نشویم، خط دریایی جدید را به خط 
خشکی قدیم وصل کردیم و اتصالات خط ۱۶ هم برقرار شد که امروز قادریم به جای 
2۰ میلیون متر مکعب انتقال گاز از این خط، 2۸ میلیون متر مکعب گاز )یک میلیارد 
فوت مکعب( یا معادل یک فاز استاندارد را به پالایشگاه ششم انتقال  دهیم که به افزایش 

توان تولید میدان گازی پارس جنوبی کمک کرده است.
معاون شــرکت نفت و گاز پارس درباره تدبیر دولت سیزدهم درخصوص توسعه فاز 
۱۱ پارس جنوبی توضیح داد: تولید سکوی ۱2C افت کرده و بهره وری آن بسیار پایین 
آمده بود و در عمل از آن بهره وری خاصی نداشتیم. جابه جایی این سکو و قرار دادن آن 
در موقعیت ۱۱B که در دولت سیزدهم انجام شد، یک کار مهندسی پیچیده بود؛ زیرا 
یک سکوی در حال بهره برداری متوقف شد و اتصالات سکو با جَکِت برداشته شد که در 

تیرماه امسال این سکو در موقعیت ۱۱B نصب شد.
جعفری گفت: با توجه به اینکه توتال، سکوی خاص فاز ۱۱ را حتی طراحی هم نکرد، 
حداقل یک سال برای طراحی و سه تا چهار سال هم برای ساخت سکو زمان لازم است؛ 
بنابراین، باید حداقل چهار سال زمان به اضافه ۷۰۰ تا ۸۰۰ میلیون دلار برای ساخت 

سکو هزینه می کردیم.

ســید محی الدین جعفری، درباره تعداد  چاه های حفاری شده در 
موقعیت ۱۱B فاز ۱۱ پارس جنوبی، اظهار کرد: در نخستین موقعیت 
فراساحلی فاز ۱۱ پارس جنوبی در حال حاضر چهار حلقه چاه حفاری 
و تولیدی شــده که قرار است تعداد این چاه ها به ۱2 حلقه برسد. در 
حال حاضر روزانه نزدیک به ۹ میلیون مترمکعب گاز غنی از ســکوی 
۱۱B برداشت می شــود که با تکمیل اسیدکاری چاه چهارم این رقم 

افزایش می یابد.
وی درباره برنامه توسعه فاز ۱۱ تا پایان سال، توضیح داد: در حال 
حفاری دو حلقه چاه دیگر روی سکوی ۱۱B هستیم. اگر حفاری هر 
دو حلقه چاه را به صورت هم زمان انجام می دادیم، در پایان زمســتان 
می توانستیم دو حلقه چاه دیگر را هم به تولید اضافه کنیم، اما با توجه 
به نیاز کشور، برنامه ریزی کردیم که حفاری را چاه به چاه انجام دهیم؛ 
بنابراین چاه اول در بهمن ماه و چاه دوم هم در اسفندماه به تولید می رسد 
و با افزایش تعداد چاه های حفاری شده، علاوه بر این چهار چاه موجود، 
قادر خواهیم بود تا پایان سال نزدیک به حداقل 3 میلیون متر مکعب 

به تولید سکو در روز اضافه کنیم.
معاون طرح های توســعه ای شرکت نفت و گاز پارس در خصوص 
اهمیت فاز ۱۱ پارس جنوبی، گفت: توسعه فاز ۱۱، در قالب مدل جدید 
قراردادی نفتی به شرکت های خارجی توتال، سی انِ پی سی و شرکت 
ایرانی پتروپارس واگذار شــده بود که پس از کناره گیری دو شــرکت 
خارجی، توسعه این فاز به شرکت پتروپارس واگذار شد. فاز ۱۱ آخرین 
فاز میدان گازی پارس جنوبی بود که توســعه آن صورت نگرفته بود. 
بخش پالایشگاه خشکی همه فازها، توسعه یافته بود و بیشترِ توسعه 

بخش دریایی آن ها نیز انجام شده است.
جعفری با اشاره به عدم اختصاص پالایشگاه به فاز ۱۱ پارس جنوبی 
گفت: در گذشــته برای بخش دریایی این طرح هم هیچ اقدام مؤثری 
انجام نشــده بود و شرکت پتروپارس برنامه ریزی کرد که طرح توسعه 
فاز ۱۱ پارس جنوبی را به انجام برساند. اولین کار این بود که باید برای 
توسعه مرحله اول آن، یک سکو نصب و راه اندازی شود. سکوی ۱2C به 
دلیل افت تولید، ارزش اقتصادی و بهره وری لازم را نداشــت و شرکت 
ملی نفت تصمیم گرفت این سکو جابه جا و درموقعیت ۱۱B نصب شود.

وی تأکید کرد: این اقدام یک کار مهندســی پیچیده بود که برای 
نخستین بار در سطح منطقه و کشور اتفاق افتاد؛ زیرا تولید بسیار کم 
 ۱۱B سکو متوقف و سکو جابه جا و از راه دریا حمل شد و در موقعیت
نصب شد؛ این اقدام در تیرماه امسال توسط شناور اوشِنیک انجام شد و 
واقعاً بی نظیر بود. پس از نصب سکو، سه حلقه چاه این سکو که از قبل 
حفاری شده بودند به تولید رسیدند و چاه چهارم هم در شهریورماه به 

تولید رسید و الان این چهار حلقه چاه در حال تولید است.

 بدعهدی اروپایی ها در توسعه فاز 11 پارس جنوبی
معاون شرکت نفت و گاز پارس درباره عدم النفع تعویق توسعه فاز 
۱۱ پــارس جنوبی در نتیجه بدعهدی اروپایی ها، اظهار کرد: هر طرح 
پارس جنوبی دو فاز استاندارد دارد. هر فاز استاندارد روزانه یک میلیارد 
فوت مکعب )معادل 2۸.3 میلیون متر مکعب( گاز تولید می کند. فاز 
۱۱ شامل دو فاز استاندارد است که معادل ۵۶ میلیون متر مکعب )دو 

میلیارد فوت مکعب( گاز تولید می کند.
جعفری توضیح داد: هر طرح دو فازی معادل ۵ میلیارد دلار در سال 
درآمدزایی دارد؛ بنابراین اگر بخواهیم عدم النفع را محاسبه کنیم باید 
هر سال تأخیر در بهره برداری را معادل ۵ میلیارد دلار عدم النفع بدانیم. 
میدان داخلی، عدم النفعی هم ندارد چون گاز مهاجرت نمی کند؛ ولی 
وقتی سخن از یک میدان مشترک است، آن هم میدانی که در مرزی ترین 
نقطه بین ما و کشور همسایه )قطر( واقع شده، احتمال مهاجرت گاز 
وجود دارد و عدم النفع، خودش را به شــدت نشان می دهد و هر سال 
تأخیر در بهره بــرداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی معادل ۵ میلیارد دلار 

عدم النفع برای کشور به همراه دارد.
وی ضمن اشاره به تصادم یک شناور با سکوی ۱3A در فاز ۱3 میدان 
پارس جنوبی، در سال های گذشته توضیح داد: ما آن سکو را از دست 
دادیم؛ بنابراین، چاه های آن آسیب دیده که در حال تعمیر و بازسازی 
چاه ها هستیم. مشغول تلاش هستیم تا چاه های آسیب دیده را بازیابی 

و سال آینده آن ها را به تولید اضافه کنیم.
معاون طرح های توسعه ای شرکت نفت و گاز پارس درباره تعویض 
خــط لوله دریایی فاز ۱۶ میدان گازی پارس جنوبی توضیح داد: یک 

  100 قلم کالای لوازم خانگی اموال تملیکی به 
حراج گذاشته شد

 مدیر طرح ســامانه حراج خرده  فروشی الکترونیکی اموال 
تملیکی از حراج ۱۰۰ قلم کالای لوازم خانگی در پنجاه و یکمین 
حراج خرده فروشی سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
خبر داد.حسن خالقی گفت: در این حراج حدود ۱۰۰ قلم کالا 
شامل لوازم صوتی تصویری، لوازم خانگی برقی و وسایل تنظیف 
عرضه شده که از سوی اداره کل اموال تملیکی استان تهران است.

وی افزود: متقاضیان برای مشاهده کالاها می توانند به سامانه ستاد 
الکترونیک دولت مراجعه کرده و کالاها را مشاهده کنند.

مدیر طرح ســامانه حراج خرده  فروشــی الکترونیکی اموال 
تملیکی عنوان کرد: ارســال پیشنهاد برای کالاها از از ساعت ۸ 

صبح روز دوشنبه 2۹ آبان ماه تا ساعت 2۰ همان روز است.
وی با بیان اینکه شرکت در این حراج ها برای عموم مردم آزاد 
است، گفت: کارمندان دولت نیز می توانند در این حراج ها حضور 
یابند، همچنین برندگان باید به اداره کل اموال تملیکی در استان 
تهران مراجعه کنند.خالقی خاطرنشان کرد: متقاضیان برای مشاهده 
و شرکت در این حراج می توانند از امروز با مراجعه به سامانه ستاد 
الکترونیک دولت، پنچره هوشمند یا سازمان جمع آوری و فروش 

اموال تملیکی کالاها را مشاهده کرده و پیشنهاد قیمت کنند.

ابزارهای سنتی، 
پاسخ گوی نیازهای 

مالی شرکت های 
دانش بنیان نیست

  توزیع تایر و روغن موتور با قیمت دولتی
 متقاضیان برای ثبت درخواست و خرید به سامانه سامانه تخصیص تایر و روغن موتور به قیمت 

دولتی اقدام کنند.
 ســامانه تخصیــص تایــر و روغن موتــور زیر نظــر ســازمان توســعه تجارت بــه منظور 
 ثبت درخواســت رزرو تایر و روغن موتــور برای دارندگان ناوگان ســنگین و نیمه ســنگین 

درنظر گرفته شده است.
 متقاضیــان در مرحلــه نخســت بایــد وارد ســامانه تخصیــص تایــر و روغــن موتــور به

 آدرس Kala.ntsw.ir شده و ثبت نام کنند.
متقاضیان پس از دریافت فیش رزرو با در دست داشتن مدارک زیر می توانند به عامل فروشی که 
در سامانه معرفی شده است، با در دست داشتن اصل سند خودرو - فیش رزرو دریافتی از سامانه 

مراجعه کنند.
همچنیــن در صــورت نیــاز بــه خدمــات پــس از فــروش، می تواننــد بــا مراجعــه به 
 ســامانه جامــع گارانتــی www.irangs.ir گارانتــی کننــدگان معتبــر و مجــاز هــر 

برند تایر را جست وجو کنند.
طبق این ســامانه، به قیمت مندرج در فیش رزرو مبلغ ۹ درصد ارزش افزوده اضافه می شــود. 

مسوولیت انتخاب اشتباه کالا بر عهده متقاضی است.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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فاینانس کشورهای خارجی برای تأمین مالی نهضت ملی مسکن
مریم لطفی      |    حضور کشورها و شرکت های خارجی در اجرای نهضت ملی مسکن، برای تأمین منابع ساخت است ساخت نهضت ملی مسکن با تأمین مالی 

داخلی و خارجی کشورها و شرکت های خارجی در نهضت ملی مسکن  سرمایه گذاری می کنند.

 معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور با بیان اینکه ابزارهای سنتی پاسخ گوی نیازهای مالی شرکت های دانش بنیان نیست، گفت: طیف متنوعی از شرکت های دانش بنیان 
وجود دارند که در مراحل مختلف فعالیت خود به انواع مختلفی از حمایت نیاز دارند.

به گزارش از وزارت امور اقتصادی و دارایی، »روح الله دهقانی فیروز آبادی« در نشست راهکارهای تامین مالی شرکت های دانش بنیان، اظهار داشت: تامین مالی شرکت های دانش بنیان 
به روش ها و ابزارهای جدید نیاز داشته و باید از ظرفیت های موجود برای ایجاد یک ابزار مالی جدید استفاده کرد.

وی با بیان اینکه مجموعه شرکت های دانش بنیان به چند دسته تقسیم می شوند، افزود: شرکت های نوپا و کوچک به کمک های اندک و بلاعوض، اما شرکت های بزرگتر به وام های قرض 
الحسنه از چند صد میلیون تا چند میلیارد تومان برای توسعه کار نیاز دارند.دهقانی فیروزآبادی ادامه داد: برخی شرکت های این حوزه نیز بسیار رشد کرده و به ابعاد بازار رسیده اند که آنها 

به تسهیلات چند ۱۰ میلیارد تومانی نیاز دارند.

ابزارهای سنتی، پاسخ گوی 
نیازهای مالی شرکت های 

دانش بنیان نیست

  تعداد صندوق های طلای بورس کالا به 13 
رسید

مدیر صندوق های کالایــی بورس کالا گفت: 
سیزدهمین صندوق طلای بورس کالا از چهارشنبه 

هفته پیش وارد بازار ثانویه شد.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، رحمان 
آراسته در پاسخ به این پرسش که چرا بورس کالا 
 دنبال افزایش تعداد صندوق های طلا رفته است، 
اظهار داشت: این افزایش تعداد به این سبب است 
که بتوانیــم افرادی را که درجه ریســک پذیری 
کمتــری دارنــد و تمایل به ورود مســتقیم در 
سرمایه گذاری همچون شمش و سکه طلا دارند 
به این سمت حرکت دهیم و این سهامداران خیال 
آســوده داشته باشند که افراد دیگری با اطلاعات 
مالــی تخصصی تر می توانند بــر دارایی های آنها 

معامله کنند.
این مقام مســئول تصریح کــرد: خوبی این 
صندوق ها این اســت که به سبب حضور مدیران 
خبره و تعدد دارایی و ســهامداران آنها بســیار 
نقدشونده هســتند و ســهامداران هر زمان که 
اراده کننــد، می توانند دارایــی خود را به فروش 
برســانند. همچنین صندوق های طلا در 2 سال 
اخیر بالاترین بازدهــی را در میان صندوق های 
بازار ســرمایه داشــته اند که این خود یک نکته 
مثبت محســوب می شود که افراد به جای جذب 
در بازار های غیررســمی و تلگرامی به سمت این 
بخش حرکت کننــد؛ حرکتی که نه تنها به خود 
سهامداران کمک خواهد کرد بلکه به سبب جذب 
 نقدینگی به دولت و بانک مرکزی نیز کمک قابل 

قبولی خواهد کرد.
آراســته اظهار داشت: برای فعالان بازار اعم از 
سهامداران حقیقی و خرد هیچ محدودیتی برای 
ورود به صندوق های طلای بورس کالا وجود ندارند 
و با هر میزان نقدینگی می توانند وارد سرمایه گذاری 
در این حوزه شــوند. یکی دیگر از اهداف افزایش 
تعداد صندوق های طلا در بورس کالا شکل گیری 
رقابت ســالم و واقعی میان فعالان بازار در حوزه 
طلاســت؛ اقدامی که موفق بــوده و تاکنون 2۵ 
هزار میلیارد تومان نقدینگی جذب صندوق های 
طلا شــده و هدف بورس کالا این است که در 2 
سال آینده نقدینگی را در این صندوق ها به 2۰۰ 

همت برساند.
وی یادآور شد: خوبی صندوق های طلا این است 
که به سبب آنکه واحد های آنها میزان کوچک تا 
بزرگ است افراد با سرمایه های خرد هم می توانند 
وارد ســرمایه گذاری در حوزه طلا شوند و دیگر با 
وجود این صندوق ها نیاز به ورود مستقیم در بازار 
طلا، سکه و... نیست و افراد می توانند با خرید این 
صندوق ها نوسانات قیمت خود را پوشش دهند؛ 
اقدامی که در کشور های دیگر جهان از جمله چین 

هم بسیار رایج است. 

  معرفی بیش از 1۰۰۰ بنگاه معاملات ملکی 
متخلف به تعزیرات

بر اساس اطلاعات منتشر شده از سوی سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در شش 
ماهه اول سال جاری بازرسان ادارات کل صنعت، 
معدن و تجارت سراسر کشور بیش از ۱۰۰۰ واحد 
معاملات ملکی و مشاور املاک متخلف را به ادارات 

کل تعزیرات حکومتی استان ها معرفی کرده اند.
 بر اســاس این آمار در نیمه نخســت امسال 
طرح ویژه نظــارت بر واحدهای صنفی معاملات 
ملکی و مشاورین املاک با هدف نظارت بر اجاره  
بهای مسکن و کنترل قیمت های مسکن از سوی 
بازرسان ادارات کل صنعت، معدن و تجارت اجرا 
شــده که بر اســاس آن  ۷۹۶۸ مورد بازرسی از 
بنگاه های مشاور املاک در کشور انجام شده است. 
از این تعداد ۱۳2۵ واحد صنفی متخلف شناسایی 
و پرونده های مربوط به آن ها با ارزش بیش از ۱۳ 
میلیارد تومان برای رسیدگی و صدور رای به مراجع 

ذیصلاح ارسال شده است.
بر این اساس گرانفروشی خدمات با ۵۰۱ مورد، 
عدم درج تعرفه در محل با ۸۷۶ مورد، عدم صدور 
فاکتور با ۹۱۴ مورد و در نهایت نداشــتن پروانه 
کسب با 2۴2 مورد از عمده تخلفات این واحدهای 

صنفی بوده است.
طبــق قانــون نظــام صنفی گران فروشــی، 
کم فروشــی، تقلــب، احتــکار، عرضــه خارج 
از شــبکه عــدم اجرای ضوابــط قیمت گذاری و 
 توزیــع، فــروش اجبــاری،  عــدم درج قیمت و

 عدم صدور صورتحساب از جمله مهم ترین تخلفات 
صنفی است.

بر این اســاس اگر شــهروندان با مــوارد یاد 
شده مواجه شــوند، می توانند با مراجعه به ستاد 
خبری ســازمان های صنعت، معــدن و تجارت 
استان ها و شهرســتان های تابعه شکایت خود را 
 تنظیــم کنند یا از طریق تلفــن )۱2۴(، پورتال 
 ســازمان حمایــت بــه نشــانی الکترونیکــی

 www.cppo.ir، سایت )ir .۱2۴( و اپلیکیشن آپ 
شکایت خود را مطرح کنند.

همچنین بر اساس قانون صنفی باید درآمدهای 
ناشی از جریمه های دریافتی به حساب خزانه واریز 
 شــود و معادل آن در بودجه های سنواتی منظور 
و توســط وزارت صنعت، معــدن و تجارت پس 
از تأمیــن بار مالی مــاده )۴۴( این قانون به  طور 
مساوی در اختیار سازمان تعزیرات حکومتی، اتاق 
اصناف ایران و وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار 
 گیرد تا در اجرای این قانون هزینه کنند اما اتاق 
اصناف بارها نسبت به دریافت نکردن این بودجه 

گلایه کرده است. 
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حضور شرکت ها و کشورهای خارجی در برنامه نهضت ملی مسکن تأیید 
شــد. از زمان اجرای این برنامه، ارتباط با کشــورهای دیگر برای فعالیت در 
نهضت ملی مسکن بیشتر به منظور صنعتی سازی و ورود تکنولوژی ساخت 
مطرح بود. محمدمهدی حیدری، معاون وزیر راه و شهرسازی و سرپرست مرکز 
تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی به »ایران« خبر داد که ورود کشورهای دیگر 
به نهضت ملی مسکن برای تأمین مالی است چون شرکت های داخلی توان و 
تکنولوژی صنعتی سازی را دارند و نیازی به حضور شرکت های خارجی برای 

تأمین تکنولوژی صنعتی سازی نداریم.
روز گذشــته حسن تیزمغز مشاور وزیر راه و شهرسازی، اعلام کرد که »با 
۸کشور خارجی برای ورود تکنولوژی نوین ساخت به کشور توافق شده است.« 
اما معاون وزیر راه و شهرسازی تأکید کرد: حضور هر شرکت داخلی یا خارجی 
برای صنعتی سازی و ورود تکنولوژی ساخت در همه برنامه های ساخت و ساز و 
همچنین نهضت ملی مسکن باید به تأیید مرکز تحقیقات راه و مسکن برسد.

وی افــزود: در ایــن زمینه تا کنون تعدادی شــرکت داخلی که شــامل 
شرکت های دانش بنیان هم می شود، برای ورود به نهضت ملی مسکن توسط 

مرکز تأیید شده اند و در واقع صنعتی سازی و تکنولوژی نوین به نهضت ملی 
مســکن وارد شــده و اکنون چند پروژه مانند پروژه مسکن یک طبقه یزد، 
پروژه مهرگان قزوین، نهضت ملی کرج و چند پروژه دیگر با تکنولوژی نوین 

در حال ساخت است.
حیدری خاطرنشــان کرد: در حوزه صنعتی سازی، در کشور شرکت های 
توانمندی داریم و دانش فنی صنعتی سازی در کشور وجود دارد، شرکت های 
زیادی در حوزه صنعتی ســازی ورود کرده اند و با تأیید ما این شــرکت ها به 
پروژه های نهضت ملی مســکن وصل شده اند. البته ما با شرکت های خارجی 
نیز مذاکره کرده ایم اما تأکید می کنم که این شرکت ها از نظر فنی و توانمندی 
صنعتی ســازی نسبت به شــرکت های داخلی برتری ندارند اما از نظر تأمین 
لجستیک، مدیریت پروژه و مدیریت ساخت، شرکت های خارجی توانمندی 

بیشتری دارند ولی از نظر فنی، شرکت های داخلی برتری دارند.
به گفته معاون وزیر راه و شهرســازی، مذاکره با شــرکت ها و کشورهای 
خارجی، برای تأمین مالی نهضت ملی مســکن پیش می رود و بخشی از این 

تأمین مالی به صورت فاینانس خواهد بود.

حیدری گفت: در بخش ساخت مسکن صنعتی و با کیفیت، نیاز فنی به 
کشورهای دیگر نداریم، مذاکره با کشورهای خارجی با هدف سرمایه گذاری 
در طرح نهضت ملی مســکن است و در ارتباط با خدمات فنی و مهندسی 
از شرکت های داخلی استفاده می کنیم. اولویت  اجرای نهضت ملی مسکن 
بهره مندی از فناوری های نوین و صنعتی سازی است. نگاه مجموعه وزارت 
راه و شهرسازی و مرکز تحقیقات در بحث نهضت ملی مسکن این است که 
سه محور کیفی سازی، ارزان سازی و افزایش سرعت ساخت در دستور کار 
قرار گیرد. برای اجرای تعهد دولت در ساخت یک میلیون واحد مسکونی در 
سال راهکار ما بحث صنعتی سازی و استفاده از فناوری های نوین در حوزه 
ساختمان سازی است.سرپرست مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی با 
تأکید بر اینکه در طرح نهضت ملی مسکن یکی از راهبردهای اصلی استفاده 
از فناوری های نوین و صنعتی سازی است، گفت: به منظور دستیابی به اهداف 
مدنظر برای توسعه صنعتی سازی سیاست ما مبنی بر بهره مندی مضاعف از 
فناوری های نوین و دانش بنیان در انجام نهضت ملی زمین و مسکن است.

در برنامه نهضت ملی مسکن، دولت قصد دارد با کمک بخش خصوصی 
۴ میلیون مســکن بســازد و به بازار مصرف عرضه کند. مشــاور وزیر راه و 
شهرســازی نیز بر این موضوع تأکید دارد که »در دولت ســیزدهم تلاش 
کردیم تکنولوژی جدید را وارد ســاخت و ساز کنیم. در کنار بهره مندی از 
تکنولوژی نوین ســاخت از نیروی انسانی داخل کشور بهره گرفته خواهد 
شد، در برنامه است چندین کارخانه پیش ساخته راه اندازی کنیم و در این 

کارخانجات از نیروی داخل استفاده خواهد شد.«
روح الله اکبری، دســتیار ویژه وزیر راه و شهرســازی نیز تأکید کرد که 
»عملیات ســاخت ۴ میلیون مســکن در دولت ســیزدهم آغاز شده و در 
ساخت و سازها موضوع کیفیت و کمیت هر دو با هم مورد توجه قرار دارد.«

  فناوری جدید ساخت و ساز در نهضت ملی مسکن
سیاســت دولت در نهضت ملی مســکن، افزایش کیفیت ساخت و ساز 
همزمان با افزایش سرعت ساخت با استفاده از صنعتی سازی است. در این 
خصوص اقبال شــاکری، عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی از 
تســهیلگری دولت برای ســاخت و ساز خبر داد و گفت: ۱۰ نوع فناوری و 
روش نوین ســاخت شناسایی شده است.وی افزود: در توافق با وزارت راه و 
شهرسازی مقرر شده ساخت نهضت ملی مسکن در قالب نظام فنی و اجرایی 
عملیاتی شود. حدود ۱۰ نوع فناوری جدید و روش های صنعتی سازی تصویب 
شــده که قابلیت ساخت در کشــور و در قالب طرح نهضت ملی مسکن را 
دارد. مجلس تلاش دارد قوانینی را به تصویب برساند که ضمن تسهیلگری 
در ساخت و ساز منجر به کاهش قیمت تمام شده مسکن برای متقاضیان 

واقعی مسکن شود.

   انبوه سازان در کنار دولت
 رئیس انجمن ســازندگان مســکن و ساختمان شهر تهران گفت: ما به 
عنوان انجمن خصوصی همواره در کنار دولت برای اجرای بهینه طرح نهضت 
ملی مسکن هستیم. ما در کنار دولت، شهرداری ها و دیگر بخش ها در تلاش 

برای ارتقای کیفیت و ساخت و ساز با کیفیت هستیم.
شهاب سعادت نژاد تأکید کرد: صنعت ساختمان سازی یکی از بزرگ تُرین 
صنایع مهم کشور است و با تعامل بین وزارت راه و شهر سازی و انبوه سازان 
و سازندگان حرفه ای می توان ساختمان هایی باکیفیت و ایمن ساخت و در 

این راستا دولت باید حمایت های لازم را از بخش خصوصی انجام دهد.

به منظور دستیابی به 
اهداف مدنظر برای توسعه 

صنعتی سازی سیاست 
ما مبنی بر بهره مندی 

مضاعف از فناوری های 
نوین و دانش بنیان در 

انجام نهضت ملی زمین و 
مسکن است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/08/29
شماره : 1529

جزئیات جریمه سنگین بانک های متخلف در حوزه نهضت ملی مسکن
 مدیرکل دفتر حسابرســی مالیاتی سازمان امور مالیاتی، جزئیات جریمه سنگین 

بانک های متخلف در حوزه نهضت ملی مسکن را تشریح کرد.
به گزارش از سازمان امور مالیاتی کشور، در تبصره ۵ ماده ۴ قانون جهش مسکن در 
مورد بخش تسهیلات بانکی که باید بانک ها برای حوزه مسکن بپردازند، یک ضمانت 
اجرایی در نظر گرفته شــده بر این مبنا که اگر نسبت به سهمیه ای که بانک مرکزی 
معرفی می کند، بانک ها تســهیلات لازم 2۰ درصدی را نپردازند به جریمه ای معادل 
همان یک پنجم عدد تعهد شــده از سمت ســازمان امور مالیاتی باید جریمه شوند و 
مبلغ این جریمه هم وارد صندوق ملی مسکن خواهد شد تا مجدد در حوزه ساخت و 

عرضه و تولید مسکن به کار گرفته شود.
به همین دلیل، چندی پیش رئیس جمهور و هفته گذشته وزیر اقتصاد از جریمه 

بانک های متخلف سخن به میان آوردند.
دربــاره جزئیات جرائم مالیاتی این بانک ها، »شــاهین مســتوفی« مدیرکل دفتر 
حسابرســی مالیاتی سازمان امور مالیاتی اظهار داشت: در قانون جهش تولید مسکن 
مصوب سال ۱۴۰۰ به صراحت آمده که بانک ها باید برای تامین نیازهای پروژه های 

مسکن تسهیلاتی در اختیار متقاضیان قرار بدهند.
وی افزود: به همین دلیل برای ســال ابتدایی اجرای این طرح یعنی از بازه زمانی 
۳۱ شهریور سال ۱۴۰۰ تا همین بازه زمانی در سال ۱۴۰۱ نزدیک به 2۵ بانک کشور 
به میزانی که بانک مرکزی برای آنها تعیین کرده است، در مجموع ۳۶۰ هزار میلیارد 

تومان برای پیشبرد طرح مردمی نهضت ملی مسکن تسهیلات ارائه دهند.
مدیرکل دفتر حسابرسی مالیاتی سازمان امور مالیاتی خاطرنشان کرد: با این حال 
طبق تبصره ۵ ماده ۴ قانون جهش مسکن، در صورتی که بانک ها از اعطای این تسهیلات 
2۰ درصدی خودداری کنند، به جریمه ای معادل همان یک پنجم عدد تعهد شده از 

سمت سازمان امور مالیاتی باید جریمه شوند.

مستوفی در ادامه به جزئیات جریمه بانک های متخلف پرداخت و گفت: از مجموع 
۳۶۰ هزار میلیارد تومان بانک ها در این مدت زمانی فقط حدود ۶۰ هزار میلیارد تومان 
به پروژه نهضت ملی مسکن اختصاص دادند و از پرداخت بیش از ۳۰۰ هزار میلیارد 

تومان دیگر خودداری کردند.
وی افــزود: بنابراین وقتی قانــون به صراحت گفته باید 2۰ درصد این میزان را به 
عنوان مالیات پرداخت کنند، سازمان امور مالیاتی موظف به اخذ جریمه کرد ۶۰ هزار 

و ۶۰۰ میلیارد تومانی از این 2۵ بانک است.
مدیرکل دفتر حسابرسی مالیاتی سازمان امور مالیاتی در بخش دیگری از سخنان 
خود بیان داشت: با این حال، بر اساس آخرین اطلاعات نزدیک به ۵۹ هزار میلیارد تومان 

رای اولیه برای محکومیت بانک های متخلف در نظر گرفته شده است.
این مقام مســوول گفت: در واقع بر اساس گزارش تهیه شده از عملکرد 2۵ بانک 
تا ۱۵ آبان ماه سال جاری بر مبنای رأی تجدید نظر دادرسی انجام شده، 2۶ هزار و 

2۶۳ میلیارد تومان جریمه برای بانک های متخلف نهایی شده است.
مســتوفی به دلایل بانک ها برای عدم پرداخت این تسهیلات به پروژه نهضت ملی 
مسکن پرداخت و خاطرنشان کرد: بیشتر بانک ها ناقص بودن سامانه های وزارت راه و 
شهرسازی را دلیل این امر عنوان کردند، از طرف دیگر برخی از متقاضیانی که به بانک ها 
معرفی شده بودند به این بانک ها مراجعه نکردند و برخی دیگر شرایط دریافت تسهیلات 
را نداشتند.وی با اشاره به این که سازمان امور مالیاتی مکلف است درباره اخذ جریمه 
براساس اطلاعات بانک مرکزی اقدام کند، تصریح کرد: برخی از این جریمه ها هنوز به 
مرحله قطعیت نرسیده و در مرحه دادرسی است که به طور طبیعی اگر بانک مرکزی 
و وزارت راه و شهرسازی اطلاعاتی ارائه بدهند این جریمه ها کسر و اصلاح خواهد شد.

مدیرکل دفتر حسابرسی مالیاتی سازمان امور مالیاتی در ادامه اشاره ای به برخی 
بانک های متخلف داشت و گفت: بر اساس اطلاعات بانک مرکزی به عنوان نمونه بانک 
صادرات هشــت هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان، بانک ملی ۶ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان، 
بانک پاســارگاد پنج هزار میلیارد تومان، بانک های کارآفرین و سامان نیز هر کدام 2 
هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان بدهی مالیاتی در خصوص پروژه نهضت ملی مسکن دارند.

وی، گریــزی به ضمانت های اجرایی اخذ جریمه کرد از این بانک ها زد و گفت: با 
توجه به قوانین و ضوابط مالیات های مســتقیم اگر بانکی از پرداخت این جریمه کرد 
خودداری کند، سازمان امور مالیاتی با همکاری بانک مرکزی می تواند این وجوه را از 

محل دارایی های بانکها نزد بانک مرکزی اخذ کند.
مســتوفی در پایان گفت: تاکنون 2 بار سازمان امور مالیاتی به بانک مرکزی برای 
ارائه فهرســت تســهیلات پرداختی بانک ها به پروژه نهضت ملی مسکن از تاریخ ۳۱ 
شــهریور ۱۴۰۱ تا همین بازه زمانی در سال جاری نامه فرستاده است، اما این بانک 
هنوز پاســخی به این نامه ها نداده اســت، با این حال به محض دریافت این فهرست 

جریمه های جدیدی مالیاتی برای بانک ها متخلف وضع می شود.

انعکاس منافع سهامداران در تصمیمات شرکت ها
سازمان بورس و اوراق بهادار به نفع سهامداران سال گذشته دستورالعمل حاکمیت 
شــرکتی را اصلاح کرد تا علاوه برکاهش ریســک ســرمایه گذاران پیش بینی پذیری 
شــرکت های بورسی نیز افزایش یابد. حاکمیت شــرکتی مجموعه قوانین، روش ها و 
فرآیندهایی است که توسط آن یک شرکت هدایت و کنترل می شود. حاکمیت شرکتی 
اساســاً شامل متعادل سازی منافع بسیاری از ســهامداران یک شرکت، مدیران ارشد، 

مشتریان، تأمین کنندگان، سرمایه گذاران، دولت و جامعه است.
از آنجا که حاکمیت شــرکتی چهارچوبی برای دســتیابی به اهداف شــرکت نیز 
فراهم می کند، عملًا همه حوزه های مدیریتی را شامل می شود. ازبرنامه های عملیاتی 

و کنترل های داخلی گرفته تا اندازه گیری و بررسی میزان وضوح عملکرد شرکت ها.
با توجه به گستردگی و پیچیده ترشدن معاملات واحدهای کسب و کار و تخصصی 
شــدن مدیریت در دنیای کنونی، از میزان کنترل سهامداران به خصوص سهامداران 
جزء بر شرکت ها که از آن باعنوان حاکمیت شرکتی یاد می شود، کاسته شده است. این 
موضوع که به هدایت و کنترل صحیح شرکت ها منجرمی شود، امروزه بسیار مورد تأکید 
قرارگرفته است. حاکمیت شرکتی فرآیند سیستماتیک مستمر، تدریجی وعادی بهبود، 
هدایت و یادگیری شرکت است که به عملکرد پایدار شرکت و تعالی اخلاقی آن منجر 
می شود. دنیای سازمانی سال های اخیر شاهد تبار فزآینده به حاکمیت شرکتی بوده 
و مسئولیت پذیری برای کسب و کار های امروزی به روندی جهانی مبدل شده است. 
حاکمیت شرکتی از یک فرآیند متعارف به عنوان یک ضرورت در مدیریت استراتژیک 
کسب و کار در قرن بیست و یکم تبدیل شده است. درادامه تعاریف ارائه شده درباره 
حاکمیت شرکتی مطرح و دلایل اهمیت آن و موارد مرتبط آورده شده است. حاکمیت 
شــرکتی یک سازمان برای سرمایه گذاران مهم است، زیرا این امر جهت و یکپارچگی 

شرکت را نشان می دهد. حاکمیت شرکتی خوب به شرکت ها کمک می کند تا اعتماد 
خود را با سرمایه گذاران و جامعه جلب کنند. درنتیجه، حاکمیت شرکتی با ایجاد یک 
فرصت سرمایه گذاری بلندمدت برای فعالان بازار به ارتقا و دوام مالی کمک می کند.

در همین خصوص معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار 
گفت: توجه به آثار بلندمدت تصمیمات و سیاست های اقتصادی، منجر به تقویت اعتماد 

سرمایه گذاران و افزایش خوش بینی ها نسبت به بازار سرمایه می شود.
رضا عیوضلو، عضو هیأت مدیره و معاون نظارت بر بورس ها و ناشــران ســازمان 
بورس اوراق بهادار بیان کرد: یکی از اصلی ترین فاکتورها برای سرمایه گذاران بورسی و 
سهامداران، بحث پیش بینی پذیر بودن متغیرهای تأثیرگذار بر فعالیت های شرکت هاست 
که می تواند فروش یا سودآوری شرکت ها را تحت تأثیر قراردهد. وی افزود: سازمان بورس 

اوراق بهادار براساس وظیفه اصلی خود که حمایت از حقوق سرمایه گذاران است، سال 
گذشته اصلاحاتی در دستورالعمل حاکمیت شرکتی به تصویب رساند و پس ازابلاغ، 
تأکید برمفاد این دستورالعمل داشت. این دستورالعمل اصولی را که مدیران شرکت ها 
در اداره و مدیریت شرکت و نیز هدایت صحیح منابع شرکت باید رعایت کنند، نشان 
می دهد.عیوضلو ادامه داد: از اصلی ترین اصول دستورالعمل حاکمیت شرکتی این است 
که مدیران باید منافع تمامی ذینفعان را رعایت کنند و نمی توانند منافع بخشــی از 
ســهامداران )سهامداران عمده؛ دولت، صندوق های بازنشستگی، بانک ها( را به منافع 
ســهامداران اقلیت ترجیح دهند و باید منافع تمامی سهامداران به صورت یکسان در 
نظر گرفته شود. این دستورالعمل، بستری است که می تواند اعتماد سرمایه گذاران را 
جلب کند. بعضاً در دســتگاه های اجرایی مختلف مشاهده کرده ایم تصمیماتی اتخاذ 
شده یا سیاست هایی در پیش گرفته شده که عمدتاً نشأت گرفته از بخشی نگری ست 
و منافع کلان اقتصادی در آن لحاظ نشــده است. این نگاه ها، سیاست ها و تصمیمات 
می تواند کلیت اقتصاد و بازارسرمایه را تحت تأثیر قراردهد و فضای سرمایه گذاری در 
کشور را با ابهام و چالش مواجه کند.عضوهیأت مدیره سازمان بورس گفت: تأکید ما 
دراین راستا بر این است که مسئولان یا دستگاه های اجرایی قبل از هر تصمیمی، حتماً 
منافع بلندمدت اقتصادی آن را هم در نظر بگیرند. تابلوی بورس آینه ای است که آثار 
تصمیمات اقتصادی را نشان می دهد و ما در سازمان بورس اوراق بهادار و بازارسرمایه، 
همواره تلاش می کنیم که آثار تصمیمات و سیاســت های مختلف اقتصادی را بر بازار 
سرمایه و فعالیت شرکت ها تحلیل کنیم و این تحلیل ها را به مسئولانی که تصمیم گیری 
می کنند، ارائه کنیم. توجه به آثار بلندمدت تصمیمات و سیاست های اقتصادی، منجر 
به تقویت اعتماد سرمایه گذاران و افزایش خوشبینی ها نسبت به بازار سرمایه می شود.
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 ۵۲ درصد  بودجه از محل  مالیات تأمین شد

ابوالفضل حمیدی   |    سخنگوی سازمان امور مالیاتی از تحقق 90 درصدی درآمدهای مالیاتی و ساماندهی 23 میلیون دستگاه 
پوز و درگاه پرداخت تا 26 آبان امسال خبر داد و گفت: حجم درآمدهای مالیاتی امسال به 450 هزار میلیارد تومان رسید که این 

میزان توانسته است 52 درصد بودجه دولت در سال جاری را تأمین کند.
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وزیر اقتصاد با اشاره به پیشنهادات مطرح شده برای ایجاد یک بانک تخصصی به منظور حمایت از شرکت های دانش بنیان، گفت: برای تحقق این هدف، باید دو موضوع ایجاد بانک تخصصی 
و همچنین تقویت صندوق نوآوری و شکوفایی را به موازات یکدیگر پیش برد.

به گزارش از وزارت امور اقتصادی و دارایی، »سید احسان خاندوزی« در نشست مشترک با »روح الله دهقانی فیروز آبادی« معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور درباره 
تامین مالی شرکت های دانش بنیان، اظهار داشت: اگر تصمیم خوبی درباره راهکارهای تامین مالی شرکت های دانش بنیان اتخاد کرده و به یک ابتکار نهادی، راهبردی و ماندگار در این حوزه 

برسیم، همه از زیست بوم ایجاد شده بهره مند خواهند شد.
وزیر اقتصاد اظهار داشت: اگر می توانستیم چهار یا پنج میلیارد دلار منبع مالی جدید را به صندوق نوآوری و شکوفایی تزریق کنیم، کارهای ویژه  خوبی شکل می گرفت که برای گروه هایی 

از شرکت های دانش بنیان مفید واقع می شد.

تقویت صندوق نوآوری 
و ایجاد بانک توسعه ای 
تخصصی برای حمایت از 
دانش بنیان ها

  تعــداد صندوق های طلای بورس کالا 
به 13 رسید

مدیر صندوق هــای کالایی بورس کالا گفت: 
ســیزدهمین صندوق طــای بــورس کالا از 
چهارشــنبه هفته پیش وارد بازار ثانویه شد.به 
گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، رحمان آراسته 
در پاسخ به این پرسش که چرا بورس کالا  دنبال 
افزایش تعداد صندوق های طا رفته است، اظهار 
داشت: این افزایش تعداد به این سبب است که 
بتوانیم افرادی را که درجه ریسک پذیری کمتری 
دارند و تمایل به ورود مستقیم در سرمایه گذاری 
همچون شــمش و سکه طا دارند به این سمت 
حرکت دهیم و این ســهامداران خیال آســوده 
داشــته باشند که افراد دیگری با اطاعات مالی 
تخصصی تر می توانند بر دارایی های آنها معامله 
کنند.این مقام مســئول تصریح کرد: خوبی این 
صندوق ها این است که به سبب حضور مدیران 
خبره و تعدد دارایی و ســهامداران آنها بســیار 
نقدشــونده هستند و ســهامداران هر زمان که 
اراده کنند، می تواننــد دارایی خود را به فروش 
برســانند. همچنین صندوق های طا در 2 سال 
اخیر بالاترین بازدهــی را در میان صندوق های 
بازار ســرمایه داشــته اند که این خود یک نکته 
مثبت محسوب می شود که افراد به جای جذب 
در بازار های غیررسمی و تلگرامی به سمت این 
بخــش حرکت کنند؛ حرکتی که نه تنها به خود 
سهامداران کمک خواهد کرد بلکه به سبب جذب 
نقدینگــی به دولت و بانــک مرکزی نیز کمک 
قابل قبولی خواهد کرد.آراســته اظهار داشــت: 
بــرای فعالان بازار اعم از ســهامداران حقیقی و 
خرد هیچ محدودیتی برای ورود به صندوق های 
طــای بورس کالا وجود ندارنــد و با هر میزان 
نقدینگی می توانند وارد ســرمایه گذاری در این 
حوزه شــوند. یکی دیگر از اهداف افزایش تعداد 
صندوق های طا در بورس کالا شکل گیری رقابت 
سالم و واقعی میان فعالان بازار در حوزه طاست؛ 
اقدامی که موفق بوده و تاکنون 2۵ هزار میلیارد 
تومان نقدینگی جذب صندوق های طا شــده و 
هدف بورس کالا این اســت که در 2 سال آینده 
نقدینگــی را در این صندوق هــا به 2۰۰ همت 
برســاند.وی یادآور شد: خوبی صندوق های طا 
این است که به سبب آنکه واحد های آنها میزان 
کوچک تا بزرگ است افراد با سرمایه های خرد هم 
می توانند وارد سرمایه گذاری در حوزه طا شوند.

 و دیگــر با وجود این صندوق ها نیاز به ورود 

همچنین در سامانه 
مؤدیان مالیاتی 9.2 

میلیون کارپوشه فعال 
یعنی مؤدی فعال مالیاتی 
ثبت شده است که از این 
تعداد 700 هزار کارپوشه 

فعال مربوط به اشخاص 
حقوقی و 8.5 میلیون 

کارپوشه مربوط به 
اشخاص حقیقی است .

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1402/08/29
شماره : 1529

مهدی موحدی، با تشریح میزان تحقق عملکرد درآمد مالیاتی در سال جاری، اظهار داشت: تا 26 آبان 14۰2، میزان تحقق 
درآمدهای بودجه از محل مالیات به 9۰ درصد و حجم درآمدهای مالیاتی به 4۵۰ هزار میلیارد تومان رسیده است که این میزان 
توانسته است ۵2 درصد بودجه دولت در سال جاری را تأمین کند. وی در مورد روش دریافت مالیات و دلایل رشد درآمدهای 
مالیاتی، گفت: درگاه های پرداخت الکترونیکی به کارپوشه های مالیاتی متصل شده و البته این نکته را هم باید تأکید کنم که 
تعیین کننده میزان مالیات، مجلس و مراجع تصمیم گیری هستند و سازمان امور مالیاتی بر اساس قانون، مجری قانون بودجه 

و مسئول وصول مالیات است.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور تأکید کرد: بخش عمده ای از مالیات ها از محل تمرکز سازمان امور مالیاتی در شناسایی 
مؤدیان جدید و دانه درشــت ها و کســانی است که قباً فرار مالیاتی داشــته اند و همچنین رسیدگی دقیق به مؤدیان بزرگ و 
حسابرسی ویژه به حساب های این مؤدیان است. موحدی بک نظر گفت: برنامه ریزی ما اتصال پرونده های مالیاتی مؤدیان بزرگ 

است تا فشار زیادی بر مؤدیان کوچک وارد نشود و در هر اداره کل عمده تمرکز روی پرونده های بزرگ مالیاتی است.

  ساماندهی 23 میلیون دستگاه پوز و درگاه پرداخت
وی همچنین با اشــاره به ســاماندهی 23 میلیون دســتگاه پوز و درگاه پرداخت گفت: در مرحله اول این دستگاه های پوز 

ساماندهی شده برخی از آنها غیرفعال شدند و بقیه دستگاه ها به پرونده مالیاتی فرد در سامانه جامع 
مالیاتی متصل شده در این زمینه 9.4 میلیون درگاه و دستگاه پذیرنده یا پوز بانکی به پرونده مالیاتی 

الصاق شده است.

  در سامانه مؤدیان مالیاتی 9.2 میلیون مؤدی فعال مالیاتی ثبت شده است
وی اضافه کرد: همچنین در سامانه مؤدیان مالیاتی 9.2 میلیون کارپوشه فعال یعنی مؤدی فعال 
مالیاتی ثبت شــده اســت که از این تعداد 7۰۰ هزار کارپوشه فعال مربوط به اشخاص حقوقی و 8.۵ 
میلیون کارپوشه مربوط به اشخاص حقیقی است و تمرکز ما روی کسانی است که درآمدهای بالایی 

دارند تا فشار مالیاتی از گرده مؤدیان کوچک برداشته شود.
ســخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه امسال سقف معافیت مالیات حقوق بگیران به 
12۰ میلیون تومان در ســال افزایش یافته است، گفت: یعنی کسانی که تا 1۰ میلیون تومان در ماه 
درآمد دارند معاف از مالیات هســتند، همچنین از میان مشــاغلی که اظهارنامه مالیاتی داده اند ۵۰ 
درصد صاحبان مشاغل و اصناف اظهارنامه صفر داده اند، یعنی عماً برای عملکرد خود در سال 14۰1 
مالیاتی پرداخت نمی کنند و این اظهارنامه ها قطعی شــده و گامی در جهت تحقق عدالت مالیاتی با 

هوشمندسازی داده ها صورت می گیرد.
موحدی بک نظر تأکید کرد: دولت صرفاً بر مبنای داده های قابل اتکا مالیات می گیرد تا فشــاری 
به مردم وارد نشــود و تاش ما این اســت که مالیات حقه که نظام مالیاتی در نظر گرفته است گرفته 
شود و بیش از آن مالیات نگیریم همچنین برای مؤدیان مالیاتی تخفیف و ترجیحاتی در نظر بگیریم 

که فشار به آنها وارد نشود.
وی گفت: از سوی دیگر قانون باید اجرا شود که میزان درآمد مالیاتی بر اساس قانون بودجه امسال 
نســبت به سال گذشته 6۰ درصد رشد باید داشته باشد، بنابراین باید شرایط تحقق این رشد درآمد 

مالیاتی فراهم شود اما باید عادلانه باشد و فشاری به مؤدیان کنونی وارد نشود.
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی کشــور گفت: در راســتای اجــرای تبصره مــاده 1۰۰ قانون 
مالیات های مســتقیم شرایطی برای افراد فراهم شــد که مالیاتی برای آنها درنظر گرفته شد که 8۵ 
درصــد آنهــا این رقم مالیاتی را پذیرفته و آن را عادلانه دانســتند و پرداخت کردند اما در این زمینه 
 هــم اجباری وجود نداشــت و کمتر از 1۵ درصد آنها این مالیــات را نپذیرفته و اظهارنامه داده اند تا

 مورد رسیدگی قرار گیرد.
موحــدی بک نظر در مورد اینکه عده ای می گویند مالیات باید در قبال دریافت خدمات از ســوی 
دولت باشــد، گفت: البته خدمات به مردم به سازمان امور مالیاتی مرتبط نیست اما باید پیوندی بین 
نظام مالیاتی و نظام بودجه ریزی برقرار شود و ردیف های هزینه ای که بودجه دریافت می کنند باید با 
ردیف های درآمدی مالیاتی پیوند داشته باشند و این نشان از ضعف برنامه ریزی کلی است اما سازمان 
برنامه و بودجه در قالب احکام لایحه برنامه هفتم پیشنهاد کرده است که ارتباطی بین نظام بودجه ریزی 

و نظام مالیاتی برقرار شود.
وی گفت: سال 14۰۰ مبلغ 48 هزار میلیارد تومان، سال گذشته 11۵ هزار میلیارد تومان و امسال 
8۰ هزار میلیارد تومان از محل درآمدهای مالیات ارزش افزوده ســهم دهیاری ها و شــهرداری ها بود 
که پرداخت کردیم و در اختیار آنها قرار گرفت و شهرداری ها اگر خدماتی به مردم ارائه می کنند باید 

اعام کنند که از محل مالیات و عوارض مردم است.
ســخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور گفت:  تعداد کارپوشه های فعال مالیاتی مؤدیان امسال 9.2 
میلیون نفر شــده قباً ظرفیت چنین شناسایی وجود نداشت. در سال 14۰۰ فقط 3۰۰ هزار پرونده 
اشخاص حقوقی و 2.9 میلیون فرد حقیقی وجود داشت اما امسال تعداد کارپوشه های فعال و مؤدیان 

به 9.2 میلیون نفر افزایش یافته است.
موحدی بک نظر  تأکید کرد: اگر سازمان امور مالیاتی، خودش درآمدهای مالیاتی را  برای خدمات دهی 
به مردم خرج می کرد، حتماً به اطاع مردم می رساند که فان پروژه از محل درآمدهای مالیاتی راه اندازی 
شده است؛ در حال حاضر هم  شهرداری ها و سازمان برنامه بودجه، وزارت بهداشت و وزارت آموزش و 
پرورش اگر خدماتی ارائه می کنند باید اظهار کنند که این خدمات از محل درآمدها و عوارض مالیاتی 

صورت گرفته است.
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کشاورزی 

سه کیلومتر از شبکه توزیع 
آب عسلویه استان بوشهر 

نوسازی شد

کریم حسن پور    |      هم اکنون توزیع شکر خانوارها به وفور درحال انجام است و موضوع کمبود و سهمیه بندی شکر شایعه ای بیش نیست.  واردات 40 
درصدی شکر درحال حاضر 30 تا 40 درصد نیاز کشور به شکر از طریق واردات تأمین می شود، اما مشکلات در نظام توزیع و ورود دلالان، این بازار را 

دراختیار آنها قرار داده است

توزیع ماهانه 20 هزار تن شکر برای تثبیت قیمت

    معاون سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
شهرداری گرگان:

آموزش های مهارتی می توانــد در کاهش نرخ 
بیکاری و رونق اقتصادی تأثیر گذار باشد

 

در راستای اجرای همکاری در ارائه آموزش های مهارتی 
در محلات گرگان، الازمنی سرپرســت مرکز آموزش 
فنی و حرفه ای شهید حاج قاسم سلیمانی با مرد مومن 
معاون سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری 
گرگان و مسئولین خانه های فرهنگ شهرستان دیدار 

و گفتگو کرد.
به گزارش روابط عمومی مرکز آموزش فنی وحرفه ای 
شهید حاج قاسم ســلیمانی گرگان، مرد مومن معاون 
سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری گرگان 
گفت: در وضعیت کنونی جامعه، آموزش های مهارتی 
می تواند در کاهش نرخ بیکاری و رونق اقتصادی تأثیر 
گذار باشد و هدف اصلی این نشست برنامه ریزی برای 
ارائه آموزش های مهارتی در محلات گرگان به منظور 

توانمندسازی افراد جامعه است.

  تحقق یکی دیگــر از مطالبات دیرین محلات 
جنوبی توسط شــهرداری بوشــهر؛ عملیات 

بازگشایی گذر ٢۶ متری خواجه ها آغاز شد 

عملیات بازگشایی گذر ٢۶ متری خواجه ها به بیمارستان 
سلمان فارسی که از خواسته های دیرین شهروندان این 
محلات بود، با همکاری مالکان و آزادسازی زمین ها در 

مسیر گذر توسط شهرداری بندر بوشهر آغاز شد.
در همین راستا، طی مراسمی با حضور شهروندان محله 
خواجه ها، معاون عمرانی استاندار، اعضای شورای شهر، 
شهردار و برخی از معاونان و مدیران شهرداری، کلنگ زنی 

ایجاد گذر ٢۶ متری خواجه ها انجام شد.
شهردار بندر بوشهر در حاشــیه این مراسم عنوان کرد: 
طی دو سال گذشته شهرداری بندر بوشهر با تخصیص 
اعتبار قابل توجه، اقدام به گشایش شریان های اصلی در 
محلات سطح شهر نموده که در این راستا باید از همکاری 
و همراهی اعضای محترم شورای شهر، مالکان زمین های 
در مسیر گذر و همچنین تلاش همکارانمان در شهرداری 

بوشهر قدردانی کنیم.
حسین حیدری با اشاره به اینکه گذر  ٢۶ متری خواجه ها 
یک گذر پدافندی محســوب می شــود، خاطرنشــان 
کرد: این گذر در کنار گذر مرکز تحقیقات )که توســط 
شهرداری در حال گشایش است( راه های ارتباطی مردم 
محلات جنوبی به سمت بیمارستان سلمان فارسی را 
تسهیل می کنند که از منظر پدافند غیرعامل نقش مهمی 

را برای مردم این محلات ایفا می کند.
وی با اشاره به اینکه هفته گذشته نیز گذر عمارت ملک به 
میدان بهمنی توسط شهرداری گشایش پیدا کرد، افزود: 
خوشبختانه سال گذشته و امسال اتفاقات خوبی در باز 
شدن مسیرها و شریان های اصلی و پرترافیک شهر افتاده 
که امیدواریم با همکاری و همراهی اعضای شورای شهر 
و شهروندان و مالکان، برای سال آینده نیز بتوانیم این 

روند را ادامه دهیم.

  با حضور سازمان های مردم نهاد انجام شد
کاشت هسته ای هزاران نهال در گلخانه های نفت 

و گاز مارون
شــرکت بهره برداری نفت و گاز مارون میزبان سازمان 
های مردم نهاد چهارشنبه با کارون برای برگزاری پویش 
» یک هسته، یک نهال« جهت کشــت با هسته  نهال 
 NGO های مثمر بود که با اســتقبال بی نظیر اعضا این
همراه شد.مدیر خدمات این شــرکت با تاکید بر لزوم 
حمایت از هر فرد، نهاد یا ســازمانی که دغدغه زیست 
محیطی داشته و در راستای حفاظت از آن می کوشد، 
گفت: ما در راســتای عمل به مسئولیت های اجتماعی 
صنعت نفت، سالانه ده ها هزار نهال مثمر یا زینتی را در 
گستره عملیاتی و مناطق همجوار تاسیسات توزیع می 
کنیم اما در پی درخواست مسئولان سازمان مردم نهاد 
چهارشنبه با کارون، خاک مناسب، بذر و سایر ملزومات 
را در گلخانه های شرکت تدارک دیده و با افتخار میزبانی 
این حرکت بزرگ را پذیرفتیم.مهندس سیاوش سهرابی 
مقدم افزود: مردم همواره پیشگام بوده و الگوی کارآمدی 
برای مســئولان به شــمار آمده اند؛ در این زمینه نیز 
کارکنان شــرکت بهره برداری نفت و گاز مارون نیز به 
عنوان بخشی از جامعه مدنی استان خوزستان، در کنار 
سایر اقشار جامعه به ادای وظیفه اجتماعی  خود در قبال 
محیط زیست پرداختند.شایان ذکر است در دومین روز 
از این رویداد، گروه های مردمی دوچرخه سواران گرشا 
و انجمن هنری کودکان و نوجوانان حامی محیط زیست 

خوزستان نیز به این پویش ملحق شدند.

ابوالحسن عالی در توضیح این خبر اظهار داشت: پروژه نوسازی شبکه توزیع آب در عسلویه با هدف پایداری و جلوگیری از هدر رفت آب اجرایی شده است.
وی بیان کرد: این پروژه با ۳۵ میلیارد ریال اعتبار اجرا شده که به بهبود روند توزیع و تقویت آبرسانی در عسلویه کمک شایانی خواهد کرد.عالی ادامه ادامه داد: به موازات عسلویه پروژه نوسازی شبکه در عسلویه 
در سایر شهرها و محلات دارای تنش آبی نیز به صورت اولویت دار عملیاتی شده است.وی افزود: همگام با نوسازی و بهسازی شبکه های انتقال و توزیع آب پروژه های شاخصی در استان بوشهر در دست اجرا است 
که بخشی از آنها در دهه فجر امسال به بهره برداری می  رسد.عالی یادآور شد: همچنین شاخص ترین پروژه آماده افتتاح استان بوشهر آب شیرین کن سیراف - جم است که در آینده نزدیک با حضور مسئولان ارشد 
کشوری و استانی به صورت رسمی به بهره برداری می رسد.وی اضافه کرد: اجرا این پروژه پیش از ۱۰ سال زمان برده است که تخصیص اعتبار ویژه بخش قابل توجه و مهم آن در دولت سیزدهم اجرا شده است.عالی 

عنوان کرد: این پروژه نویدبخش بهبود قابل توجه آبرسانی برای شهرها و روستاهای هدف خواهد بود که رضایت مندی حداکثری هم استانی ها را به دنبال خواهد داشت.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/08/29
شماره : 1529

در شرایط فعلی شکر 
مورد نیاز مردم به  اندازه 
کافی تأمین شده است و 

هیچ گونه محدودیتی نیز 
جهت عرضه بیشتر آن 

وجود ندارد.

 قیمت شــکر در مقطعی با افزایش روبه رو شــد به طوری که در بازار با قیمت بیش از 4۰ هزار تومان نیز به فروش رســید اما با توزیع این محصول 
به یک باره قیمت شــکر شکســته شد و از محدوده هر کیلوگرم 4۰ هزار تومان به ۳۰ هزار تومان کاهش یافته است. اگرچه توزیع بالای شکر در بازار 
باعث شــده اســت این نرخ در برخی فروشــگاه های زنجیره ای و یا میادین میوه و تره بار پایین تر از نرخ مصوب ٢8 هزار و ۵۰۰ تومانی هم به فروش 
برســد. با شــروع فصل تولید شکر از مهرماه در داخل کشور و عرضه شکر توسط کارخانجات داخلی به بازار به همراه برنامه ریزی های صورت پذیرفته 

برای واردات و تأمین پایدار شکر، انتظار می رود طی ماه های آینده بازار شکر شرایط باثباتی را در پیش بگیرد.
توزیع شــکر با قیمت مصوب و ذخیره محصول به میزان کافی در انبارها باعث تنظیم بازار و اشــباع آن شــده اســت به طوری که طبق گفته رضا 
کنگری رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی، بنکداران شکر را به  قیمت ٢۶ هزار و 8۰۰ تومان در اختیار خرده فروشان و سوپرمارکت ها قرار می دهند 
تا به قیمت ٢8 هزار و ۵۰۰ تومان )به صورت فله( در اختیار مصرف کننده قرار گیرد که این نرخ در بازار تثبیت شــده اســت و حتی پایین تر از نرخ 

مصوب نیز به فروش می رسد.

  عرضه ماهانه ٢0 هزار تن شکر توسط شرکت بازرگانی دولتی
در شــرایط فعلی شــکر مورد نیاز مردم به  اندازه کافی تأمین شــده است و 
هیچ گونه محدودیتی نیز جهت عرضه بیشتر آن وجود ندارد، به طوری که از ابتدای 
ســال جاری واردات شکر در حد نیاز و برنامه ریزی انجام گرفته می شود و علاوه 
بر عرضه شکر توسط بخش خصوصی، ماهانه بالغ بر ٢۰ هزار تن توسط شرکت 
بازرگانی دولتی برای مصرف خانوار از طریق شبکه های رسمی توزیع شده است.

علیرضا پیمان پاک قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی نیز با تأکید براینکه مشکلی 
در عرضه شــکر مورد نیاز خانوارها وجود ندارد، گفت: هم اکنون توزیع شــکر 
بین خانوارها به  وفور درحال انجام اســت و موضوع کمبود و سهمیه بندی شکر 
شــایعه ای بیش نیست. پیمان پاک، با اشاره به اینکه برنامه ریزی برای واردات تا 
پایان اردیبهشت سال آتی با توجه به تأمین ارز انجام شده است، افزود: همواره 
چند کشتی در مسیر است که باوجود این از نظر ذخایر شکر هم مشکلی نداریم.

پیمان پاک ادامه داد: درحال حاضر خانوار ها به هر میزان که شــکر بخواهند 
می توانند از تولید داخل استفاده کنند چراکه تولید داخل مکفی و بسیار مناسب 
اســت و واردات تنها برای ایجاد ذخایر استراتژیک درحال انجام است تا نگرانی 

برای تأمین شکر ماه رمضان یا خارج از فصل برداشت محصول نداشته باشیم.
قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه در شرایط فعلی توزیع شکر صنف 
و صنعت نیز درحال مدیریت است، افزود: بحث ما با وزارت صمت این است که با 
اتخاذ سیاست و راهکاری، مصارف حوزه صنف و صنعت را مدیریت کنیم چراکه 
شکری که با ارز ترجیحی وارد می شود، در کارخانه های نوشابه سازی با نرخ آزاد 
عرضه می شود.پیمان پاک قیمت هرکیلو شــکر برای مصرف کننده را ۳4 هزار 
تومان اعلام کرد و گفت: گرچه قیمت کالا های اساســی در اختیار ستاد تنظیم 

بازار است، اما قرار است تا پایان سال تغییر قیمتی نداشته باشیم.

  واردات 30 تا 40 درصدی شکر برای تأمین نیاز کشور
نرخ هر کیلوگرم شکر در اواخر اردیبهشت ماه سال جاری افزایش یافت و از 
۱۵ هزار و ۵۰۰ تومان به ٢8 هزار و ۵۰۰ تومان تغییر کرد. مصرف سالانه شکر 
در کشور در حدود ٢ میلیون و ۳۰۰ هزار تن است اما به طور متوسط در حدود 
۱.۵ میلیون تن در کشور از طریق چغندرقند و نیشکر تولید می شود. با احتساب 
این میزان در حدود 8۰۰ هزار تا یک میلیون تن شکر باید به کشور وارد شود.

ایران در تولید شکر رتبه ۱8 جهان را داراست که در سال ۱۳97-۱۳9۶ در 
تولید این محصول خودکفا شد، اما سیل و عوامل دیگری باعث شد این خودکفایی 
ادامه نداشته باشد. در ادامه هم اتخاذ سیاست های خاص برای واردات کالاهای 
اساســی در ســال ۱۳97 تعادل اقتصاد شکر را به هم ریخت، چراکه سبب شد 
واردکنندگان شــکر با دسترســی به ارز 4٢۰۰ تومانی، تولید داخلی را که باید 
با دلار آزاد فعالیت می کرد در شــرایط سختی قرار دهند. البته پیش از آن هم 
در دهه 8۰ سیاســت واردات شکر با تعرفه اندک، باعث سقوط تولید چغندر و 
نیز قند و شکر شد. درحال حاضر ۳۰ تا 4۰ درصد نیاز کشور به شکر از طریق 
واردات تأمین می شــود، اما مشکلات در نظام توزیع و ورود دلالان، این بازار را 
دراختیار آنها قرار داده اســت. وزارت جهاد کشاورزی در چنین شرایطی باید با 
ورود جدی برای مدیریت بازار و برخورد با مجاری توزیع نامناسب، کنترل بازار 

را به دست گیرد.

راه اندازی قرارگاه جهاد تبیین در خراسان جنوبی

شعار امسال هفته بسیج  »بسیج، امید ملت ایران«

آغاز طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت از ۱۱ آذر

بیرجند- گیوکی- فرمانده سپاه انصارالرضا)ع( خراسان جنوبی از راه اندازی قرارگاه جهاد 
تبیین در استان خبر داد و گفت: در قرارگاه مرکزی جهاد تبیین برای انجام رسالت خود 
در بیداری ملت ها و افشای جنایت های رژیم صهیونیستی برای دنیا، آمادگی کامل داریم.

سردار محمدرضا مهدوی در جلسه کمیته فضای مجازی و رسانه قرارگاه جهاد تبیین 
استان، به نقش مهم رسانه اشاره کرد و اظهار داشت: رسانه عرصه ای مهم و مجموعه ای 

است که می  تواند زبان گویا بسیاری از واقعیت های تاریخی باشد.
فرمانده سپاه انصارالرضا)ع( خراسان جنوبی گفت: نقش رسانه در جهاد تبیین یک 

نقش بی بدیل و تاثیرگذار است.
وی گفت: امروز دشمن صهیونیستی با کودک کشی، نسل کشی و هزاران جنایتی که 
در حق انسان های بی دفاع و مظلوم غزه انجام می دهد و سعی دارد که مانع از انعکاس 

این جنایات ها به دنیا شود.
مهدوی بیان کرد: دشــمن صهیونیستی و غربی ها از واقعیت های موجود در صحنه 
ترس دارند، چون اگر واقعیت جنایت های آنها در دنیا منعکس شود، قطعا روند دروغ گویی 

آنها به دنیا افشا خواهد شد.
فرمانده سپاه انصارالرضا)ع( خراسان جنوبی ادامه داد: افشای حقیقت این است که 
رژیم صهیونیستی و غربی ها سالیان سال به نسل های مختلف جهان دروغ گفتند و دروغ 
و نیرنگ حاکمیت خود در دنیا را ادامه دادند و امروز می خواهند مانع از انعکاس و افشای 

این جنایت ها شوند.
مهدوی عنوان کرد: انعکاس صحنه های جنایت رژیم صهیونیســتی در فلسطین به 

دنیا توسط اصحاب رسانه با منافع و دیدگاه های غرب و اسرائیل در تضاد است که یکی 
از آنها حقوق بشری است،  امروز ۱۱ هزار انسان بی دفاع و کودک در فلسطین به دست 
رژیم صهیونیستی کشته و شهید شدند و در حالی که غربی ها دم از حقوق بشر می زنند.

فرمانده ســپاه انصارالرضا)ع( تاکید کرد: رســانه ها می توانند زبان گویای واقعیت ها 
باشــند که در دنیا در حال انجام است و این واقعیت ها را به نسل جوان، مردم و جوامع 

مختلف انعکاس دهند.
وی ادامه داد: با انعکاس جنایت های رژیم صهیونیستی در غزه بسیاری از افراد جهان 
که مســلمان هم نبودند حتی در آمریکا و اروپا برای دفاع از ملت مظلوم غزه به صحنه 

آمدند و این محصول کار رسانه است.
مهدوی بیان کرد: بیدار کردن ملت ها و آزادگان، بیدار کردن اقشار مختلف در دنیا، 
انعکاس اعتراضات جهانی به جنایت های رژیم صهیونیستی، همه اینها به واسطه کار رسانه 
و فعالیت فعالان عرصه رسانه و فضای مجازی است که منجر به بیداری ملت ها و افشای 

ماهیت واقعی دشمنان و جنایت های آنها در دنیا می شود.
فرمانده سپاه انصارالرضا)ع( گفت: امروز رسانه بیشترین تاثیر را در بیداری ملت ها و 

افشاگری واقعیت های در حال اتفاق در جهان دارد.
وی به تشکیل قرارگاه جهادی در استان اشاره کرد و افزود: به لطف خدا انسجام بخشی 
و هماهنگی در دستگاه های دولتی در این راستا صورت گرفته و همه نهادها پای کار آمدند 
و برنامه ریزی های خوبی برای تمامی مراکز علمی، آموزشی و دستگاه ها در حال انجام است.

مهدوی گفت: در قالب قرارگاه جهاد تبیین کارگروه های مختلفی برای انجام جهاد 
تبیین در استان انجام تشکیل شده که هر کدام با عمل به وظایف خود تاثیر بسزایی در 

ذهن مخاطب و بیداری نسل جوان خواهند داشت.
فرمانده سپاه انصارالرضا)ع( افزود: در راستا قرارگاه جهاد تبیین باید به نحوه شکل گیری 
و گذشته تاریخی رژیم صهیونیستی و جنایت های آنها، فرمایشات امامین انقلاب اسلامی 
در این زمینه و صحبت های شهدا بیان شود و با استفاده از زبان هنر و اشکال مختلف 

هنری جنایت های رژیم صهیونیستی و آمریکا را برای همه ملت های تبیین کرد.
وی ادامه داد: ما در قرارگاه مرکزی جهاد تبیین برای انجام رسالت خود در بیداری 

ملت ها و افشای جنایت های رژیم صهیونیستی برای دنیا، آمادگی کامل داریم.

فرمانده ســپاه الغدیر گفت : هفته بسیج امسال را با شعار »بسیج، امید ملت ایران« 
با تدارک ۱۱۶ عنوان و ۳۵۰۰ ریز برنامه در اســتان از روز ٢9 آبانماه آغاز که تا پنجم 

اذرماه خواهد داشت .
ســردار »حسین زارع کمالی« در نشســت خبر ی خود با اصحاب رسانه استان که 
بمناسبت هفته بسیج در محل سالن اجتماعات سپاه پاسداران انقلاب برگزار شد ضمن 
تبریک میلاد حضرت زینب)س( و آغاز هفته بسیج  اظهار داشت : صدور فرمان تشکیل 

بسیج توسط رهبر کبیر انقلاب در پنجم آذرماه ۱۳۵7 انجام شد .
وی افزود : مهمترین ماموریت بسیج شناخت تهدیدات و تبدیل آنها با روحیه »ما می 
توانیم« به فرصت است و در همین راستا بسیج از ابتدا با اتکا به خلاقیت و پشتکار، تمام 
تهدیدات ایجاد شده توسط دشمن را با روحیه »ما می توانیم«  به فرصت تبدیل کرد .

فرمانده ســپاه الغدیر با اشاره به جنایات رژیم صهیونیستی در سرزمین های اشغالی 
حمایت آمریکایی ها  را در راس شــرارت های منطقه دانست واز تداوم این شرارت ابراز 

تاسف کرد.
زارع کمالی  با بیان این  که  برنامه های هفته بسیج امسال در قالب ۱۱۶ عنوان و 
۳۵۰۰ ریز برنامه تدارک دیده شــده است ؛ به تشریح برنامه های تدارک دیده شده در 
این ایام  با تاکید بر این که همه برنامه های بسیج به پشتوانه حضور مردم رقم می خورد 
پرداخت  و از حضور و سخنرانی سردار سلامی فرمانده کل سپاه انقلاب اسلامی به استان 
یزد در رزمایش شکوه انقلاب و تجمع ۱۵ هزار نفری بسیجیان استان وافتتاح چند طرح 

حوزه بسیج خبر داد .
فرمانده ســپاه الغدیر برگزاری همایش جهادگران علم و فناوری با محوریت معاونت 
علمی پژوهشی، دیدار با نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه یزد و برگزاری رزمایش 
پدافند غیرعامل در سطح ادارات شهرستانها را از مهمترین برنامه هفته بسیج عنوان کرد 
وی  با بیان اینکه  امسال شاهد اعزام ۱8۰۰ نفر از دانش آموزان استان در قالب ۱۶ 
مرحله به  اردوهای راهیان نور خواهیم بود ؛ از برگزاری همایش هزار نفری دختران حاج 
قاسم، برگزاری همایش جهادگران عرصه سازندگی در قالب 94۱ برنامه محرومیت زدایی 

، توزیع ۳۵۰ جهیزیه بین نوعروسان بی بضاعت و برگزاری جشن گلریزان آزادی زندانیان 
غیرعمد با همکاری بسیج حقوقدانان در روز دوشنبه ٢9 آبانماه خبر داد.

این مقام مسئول توزیع ۳۵۰ جهیزیه بین نوعروسان و برگزاری جشن گلریزان آزادی 
زندانیان غیرعمد ، همایش جهادگران علم و فناوری، دیدار با نماینده ولی فقیه در استان 
و امام جمعه یزد، برگزاری رزمایش پدافند غیرعامل در سطح ادارات ، برگزاری همایش 
نخبگان و فعالان بسیج و تجلیل از بانیان نماز در بازار، افتتاح ناحیه مقاومت شهرستان 
مروست و برگزاری همایش افتخارآفرینان امنیت، برگزاری همایش دختران شهید حاج 
قاسم، جهادگران سازندگی، ویزیت پزشکان در مناطق و شهرستان ها، اعزام ۱۰۰ نفر از 
مسئولان رده های بسیج به حرم رضوی، همایش جهادگران تبیین و حضور در معیادگاه های 
نماز جمعه و برگزاری اختتامیه مسابقات قرآن بسیج در حوزه علمیه کاظمیه را ازجمله 

برنامه های هفته بسیج در سال جاری بیان کرد.
زارع کمالی  ضمن اعلام برگزاری همایش تجلیل از فرماندهان پیشکســوت نواحی 
در سطح استان در طول این ایام  از برگزاری شورای اداری استان و شهرستان ها و ارائه 
عملکرد یک ساله بسیج در روز چهارشنبه اول آذرماه و تقدیر از دستگاه هایی که بهترین 

عملکرد و همکاری با بسیج را در یک سال اخیر داشته اند خبر داد.
شایان ذکر اینکه در پایان به سوالات خبرنگاران پاسخ داده شد و خبرنگاران حاضر 
با شــعارهای انقلابی و حماســی، انزجار خود را از اسرائیل غاصب ابراز و از مردم غزه و 

فلسطین حمایت کردند.

معاون وزیر جهاد کشاورزی از آغاز اجرای طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت به طور 
همزمان در سراسر کشور از ۱۱ آذرماه امسال خبر داد و گفت: تاریخ شروع روز درختکاری 

در این طرح، به دلیل خزان نهال ها و شرایط آب و هوایی استان ها تغییر کرده است.
عباسعلی نوبخت در پنجاهمین جلسه قرارگاه طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت 
که در محل سازمان منابع طبیعی کشور برگزار شد، افزود: در این طرح استان های کشور 
باید در قالب سامانه تولید و کاشت نهال )ساتک( همه اطلاعات تولید و کاشت را ثبت کنند 
تا آمار دقیق و درست به مردم ارائه شود و به هیچ عنوان به دنبال ارائه آمار کذب نیستیم.

رییس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور اظهار داشت: اکنون ۳۰9 نهالستان 
توسط بخش خصوصی در کشور فعال شده که نزدیک به ٢48 میلیون و ۶۰۰ اصله نهال 

در آنها تولید شده است.

معاون وزیر جهاد کشــاورزی با اشاره به اینکه سال گذشته حدود 4۰ میلیون اصله 
نهال کاشته شد، اظهار داشت: تغییر تاریخ شروع کاشت طرح ملی کاشت یک میلیارد 
درخت از ۱۶ آذرماه به ۱۱ آذرماه، به دلیل وضعیت جوی استان ها و همچنین خزان نهال 
ها است، زیرا حداقل باید دو هفته از خزان نهال ها بگذرد تا عملیات انتقال انجام شود.

به گفته وی، اکنون در برخی استان  ها عملیات گودبرداری برای کاشت انجام شده است، 
اما به دلیل شرایط اقلیمی زمان آغاز کاشت نهال در هر استان ممکن است متفاوت باشد.

وی اضافه کرد: به منظور جلب مشارکت مردمی، با برخی دستگاه ها و وزارتخانه ها از 
جمله وزارت آموزش و پرورش و هلال احمر هماهنگی هایی انجام شده است تا از ظرفیت 
دانش آموزی استفاده کنیم، به طور مثال مقرر شده روزی برای دانش آموزان به عنوان روز 
بدون کتاب برای کاشت نهال کاری در مناطق انتخابی سازمان جنگل ها در نظر گرفته 

شود.نوبخت تصریح کرد: در این روز برای استان تهران بوستان جنگلی »خرگوش دره« را 
برای کاشت نهال در نظر گرفته شد.به گزارش ایرنا، پارک جنگلی خرگوش دره با وسعت 
۶۵ هکتار یکی از پارک های جنگلی استان تهران است که در منطقه ٢٢ در مقابل درب 
اصلی مجموعه ورزشــی آزادی قرار دارد و مشرف به اتوبان های تهران- کرج- آزادگان 
است. این پارک جنگلی در سال ۱۳4۳ در غرب تهران در مجاورت پارک جنگلی چیتگر 
احداث شده است.رییس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور از مشارکت زنان در 
تولید نهال در اجرای این طرح قدردانی کرد و گفت: اکنون در استان کرمانشاه یک روستا 
توســط زنان به نهالستان تبدیل شده است، به طوری که تولید این نهال ها از کیفیت 
بالایی برخوردار است اما در استان ها برای نهالستان ها برنامه های تولید گونه و نوع نهال 

براساس شرایط آب و هوایی استان ها مشخص شده تا کاربرد داشته باشد.
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آغاز مطالعات مفهومی و 
مهندسی پایه تلمبه خانه 
شهید مصاحب و كریدور 
خطوط لوله

مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز کارون از آغاز مطالعات مفهومی و مهندسی پایه تلمبه خانه شهید مصاحب و کریدور خطوط لوله سه راهی فرودگاه برای اولین بار در این شرکت خبر داد.
مهندس حسن شهروئی در تکمیل خبر فوق اظهار داشت: بر اساس الزامات قانونی کشوری و لزوم انجام مطالعات پدافند غیرعامل جهت تأسیسات صنعتی و عملیاتی مهم و حیاتی کشور و با توجه به اهمیت کریدور 
خطوط لوله سه راهی فرودگاه اهواز و تلمبه خانه نفت شهید مصاحب در تولید پایدار نفت و گاز و همچنین همجواری کریدور خطوط لوله شرکت نفت و گاز کارون با اماکن مسکونی کلانشهر اهواز، برای اولین بار خدمات 
مطالعات مفهومی و مهندسی پایه تلمبه خانه و کریدور به 2 شرکت مشاور مورد تایید سازمان پدافند غیرعامل شرکت ملی نفت ایران واگذار و مطالعات مذکور از اول آبان آغاز شد.مهندس شهرویی با اشاره به این مطلب 
که بیش از 70 درصد تاسیسات شرکت بهره برداری نفت و گاز کارون با مناطق مسکونی شهری و روستایی، رودخانه کارون، فرودگاه، ورزشگاه، مراکز نظامی و بزرگراه ها همجواری دارد، گفت : این همجواری علاوه بر 
ایجاد برخی محدودیت ها، رسالت ما را در تولید پایدار، ایمن و با رعایت الزامات و دستورالعمل های ایمنی و محیطی زیست دو چندان می کند و در اجرای پروژه ها انجام مطالعات مفهومی و ریسک از جایگاه و اهمیت 

بالایی برخوردار است که در همین راستا برای اولین بار مطالعات مفهومی و مهندسی پایه تلمبه خانه نفت شهید مصاحب و کریدور خطوط لوله در این شرکت با محوریت و پیگیری اداره HSE این شرکت آغاز گردید.

الهام صالح      |    معاون وزیر نیرو در امور آبفای كشور گفت: مقامات ترک اطمینان داده اند تاسیساتی كه در بالا دست احداث شده 
است محدودیتی برای منابع آبی ایجاد نمی كند.

   آماده باش ۴۵۰ راهدار كرمانشــاه برای فصل 
بارش ها

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه 
از آماده باش ۴۵0 نیروی راهداری برای فصل بارندگی و 

شروع برف و باران در کرمانشاه خبر داد. 
فریبرز کرمی با اشاره به شــروع تدریجی بارندگی های 
جدی فصل ســرما در کرمانشــاه، از آماده باش نیروها، 
امکانــات و تجهیزات راهــداری و همچنیــن تجهیز 
راهدارخانه های استان یاد کرد و گفت: ۴۵0 نفر نیروی 
راهــدار در قالب ۴۹ اکیپ پای کار هســتند. وی افزود: 
۴۸۱ دستگاه ماشین آلات ســبک و سنگین راهداری 
برای این ایام آماده شــده و تعمیرات اساسی روی آنها 

انجام شده است.
مدیرکل راهداری و حمل  و نقل جاده ای استان کرمانشاه 
با اشاره به تجهیز راهدارخانه های استان و فراهم آوردن 
امکانات لازم خصوصا برای اسکان در شرایط اضطرار برف 
و کولاک ســنگین، ادامه داد: بیش از ۴۴ هزار تن شن و 

نمک نیز در راهدارخانه ها دپو شده است.
کرمی با بیان اینکه طرح زمســتانی راهداری از اول دی 
ماه آغاز می شود، خاطرنشان کرد: با این وجود آماده باش 
امکانات و تجهیزات راهــداری از همین حالا و خصوصا 
برای بارش های پایان هفته انجام شده است. وی سپس 
به بیان نکات ایمنی برای تردد در محورها در فصل سرد 
و ایام بارندگــی پرداخت و اظهار کرد: لازم اســت افراد 
هنگام بارش های سنگین از تردد غیرضروری در محورها 
خودداری کنند و در صورت تردد حتما زنجیر چرخ همراه 
داشته باشند و از سالم بودن امکانات گرمایشی خودرو، 

چراغ مه شکن و ... مطمئن شوند.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه 
با اعلام سامانه تلفنی ۱۴۱ راهداری که به لحظه وضعیت 
راه ها را به اطلاع می رساند، گفت: لازم است افراد قبل از 
ورود به هر محوری وضعیت آن مسیر را از نظر ترافیکی و 

شرایط جوی بررسی کنند.

  بازدید مدیر كل  شیلات اســتان كرمانشاه از 
پتانسیل آبزی پروری  شهرستان گیلانغرب

با هدف بررســی پتانســیل آبزی پروری در شهرستان 
گیلانغرب، مهندس صحرایی مدیر کل شــیلات استان 
به همراه جمعی از کارشناسان این اداره کل، طی بازدید 
یک روزه، ضمن دیدار با دکتر پروین فرماندار شهرستان 
گیلانغرب،  از طرح های شیلاتی این شهرستان بازدید 
کردند. مهنــدس صحرایــی در دیدار بــا فرماندار این 
شهرستان، گزارش جامع و کاملی از میزان تولیدات آبزیان 
و گونه های قابل پرورش در گیلانغرب ارائه کردند.  وی 
ضمن اشاره به اقلیم مناسب این شهرستان برای پرورش 
ماهیان خاویاری خاطر نشــان کرد: بــا توجه به وجود 
سدهای مخزنی غیر شرب و سراب گلین، خوشبختانه 
شــرایط  آبزی پروری  بسیار مناســب بوده و مساعدت 
فرماندار محترم  می تواند نقش بسزایی در افزایش تولید 

و اشتغالزایی در شهرستان گیلانغرب داشته باشد. 
 در ادامه دکتر پروین فرماندار گیلانغرب ضمن تشــکر 
از زحمات همکاران شــیلات اســتان افزود: مجموعه 
فرمانداری شهرســتان آمادگی هرگونــه همکاری، در 
راستای توســعه طرح های آبزی پروری و فراهم نمودن 
شرایط اشتغال جوانان را دارد.گفتنی است در این سفر 
یک روزه، مهندس صحرایی  از مزرعــه پرورش  ماهی 
سردابی  روستای چشمه پهن رشــید، مجموعه اداری  
شــیلات شهرســتان گیلانغرب، مزرعه پرورش ماهی 
خاویاری علی آقا  پیرو، همچنین  مزرعه پرورش ماهی 

سردابی آقای شاهمرادی بازدید کردند.

  آمادگی نیروگاه ها برای تولید برق در تابستان 
سال آینده

معــاون راهبری تولید بــرق حرارتــی از آمادگی ۱00 
درصدی نیروگاه ها برای تولید برق در تابســتان ســال 
آینده خبر داد. ناصر اســکندری، معاون راهبری تولید 
برق حرارتــی در آئین تجلیل از خورشــید بانان گمنام 
گفت: تابستان امسال میزان آمادگی نیروگاه ها بالای ۹0 
درصد بود.وی ادامه داد: در تلاشیم تا برای تابستان سال 
آینده آماده تر باشیم.معاون راهبری تولید برق حرارتی 
خاطرنشــان کرد: در طول فعالیت دولت سیزدهم بیش 
از هفت هزار و 700 مگاوات ظرفیت جدید اضافه شد که 
پنج هزار مگاوات آن از ۴0 نیروگاه جدید و 2 هزار مگاوات 

هم از طریق ارتقای واحدهای گازی موجود محقق شد.
اســکندری اضافه کرد: ۱۱0 هزار مــگاوات تعمیرات 

نیروگاهی برای تابستان سال آینده تدوین شده است.
معاون راهبری تولید برق حرارتــی اضافه کرد: بیش از 
۱۶۹ مگاوات هم از طریــق ارتقا واحدهای گازی محقق 
می شود و بخشی هم از محل رفع محدودیت نیروگاه ها 

به دست خواهد آمد.

به گفته این مقام مســئول ۴۶0 مــگاوات از طریق رفع 

سد سازی ترکیه محدودیتی برای استان های غربی 
به وجود نمی آورد

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1402/08/29
شماره : 1529

حفظ گنجینه های ارزشمند كتب خطی، چاپ سنگی و سربی در استان

استاندار خراسان جنوبی:پروژه انتقال گاز دشتک زابل به خراسان جنوبی ۷۷ درصد پیشرفت فیزیکی دارد

شهرکرد ، علی مراد مصیبی - احمد فرهادی مدیرکل کتابخانه های عمومی چهارمحال 
و بختیاری همزمان با 2۴ آبان روز کتاب و کتاب خوانی در نشست خبری با خبرنگاران 
چهارمحال و بختیاری یکی از مطالبات عمده فرهنگی مردم و اساتید و نخبگان استان را 

، احداث کتابخانه مرکزی در شهرکرد برشمرد .
وی ضمن اشــاره به رفت وآمد فرهیختگان و افراد کتاب دوســت و کتاب خوان در 
کتابخانه ها، کتابخانه ها را اماکنی امن هم از نظر ســاختمانی و هم اخلاقی نامید زیرا 

خانواده ها می توانند از حضور فرزندانشان در این اماکن آسودگی خاطر داشته باشند .
وی در ادامه بیان داشت : هر ساله حدود 20 هزار کتاب خریداری و ۱0 هزار کتاب به 
اعضای کتابخانه های عمومی در این استان امانت داده می شود. و هم اکنون ۴2 هزار نفر 
عضو کتابخانه های عمومی این استان می باشند .مدیرکل کتابخانه های عمومی چهارمحال 
و بختیاری یکی از کارهای ویژه این مرکز را، جمع آوری کتب خطی، چاپ سنگی و سربی 
در اســتان جهت حفظ این گنجینه ها برشمرد که بعد از آفت زدایی و فهرست بندی و 

تبدیل به نسخ الکترونیکی برای عموم مردم نیز قابل استفاده خواهد شد .
وی افزود: تا کنون یک هزار جلد از کتب خطی، چاپی و ســنگی از سراســر استان 

گردآوری شده و در بخش گنجینه امانات کتابخانه عمومی مولوی نگهداری می شود.
فرهادی در خصوص ترویج فرهنگ کتابخوانی در استان، گفت : در حال رای زنی با 
شهرداری و مراکز مهم دیگر استان هستیم تا با راه اندازی ایستگاه های کتاب در برخی 
از مکان های عمومی از جمله فرودگاه، بیمارستان، دادگاه ، بانک و ایستگاه های اتوبوس 
بصورت کتاب های صوتی و تصویری جامعه هدف در این اماکن بتوانند کتاب مطالعه کنند.

مدیرکل کتابخانه های عمومی چهارمحال و بختیاری از جمله اقدامات این اداره کل در 

راستای تقویت کتابخانه ها در استان را توسعه بخش کودک و سالن های مطالعه کتابخانه ها 
و خرید تجهیزات کتابخانه ای شامل قفسه های کتاب، میزهای مطالعه، تجهیزات بخش 
کودک، تجهیزات رایانه ای، دوربین مدار بسته، دزدگیر و بسیاری از تجهیزات کتابخانه ای 
نام بردفرهادی از جمله برنامه های اداره کل کتابخانه های عمومی استان در هفته کتاب 
و کتاب خوانی را تخفیف دیرکردهای امانت کتاب، عضویت رایگان در روزهای 2۳ تا 2۵ 
آبان ماه سال جاری، تقدیر از کتابداران استانی، برگزاری تور بازدید از کتابخانه های عمومی 
متذکر شــد .بابک زمانی پور مدیر گنجینه آموزش و پرورش اســتان نیز در این جلسه 
اولین کتابخانه عمومی در استان را با نام قرائت خانه ملی چالشتر در سال ۱۳07 نامید 
و ضمن ارائه قاب تصویر مؤسسان و تابلوی خطاطی سر در ورودی آن مرکز که با خط 
نستعلیق و با زغال آماده شده بود و ذکر اسامی موسسان و کتاب دوستان آن زمان ،استان 
چهار محال و بختیاری و مردم این منطقه را جزو اولین افراد کتابخوان و از دوست داران 
کتاب معرفی نمود هم چنین در پایان جلسه ازعلی کوهی کمالی دهکردی ،نادر مبینی 
دهکردی، و سعید فرزانه ،به عنوان کتاب دار و کتاب دوست از سوی مدیر کل کتابخانه 

های عمومی استان با اهدای لوح تقدیر تجلیل به عمل آمد .

بیرجند- قربانی- استاندار خراسان جنوبی گفت: پیشرفت فیزیکی پروژه انتقال گاز از 
دو راهی دشتک زابل به نهبندان 77 درصد است و نشان می دهد که فاز یک این پروژه 
با سرعت قابل قبولی در حال اجراست که جای قدردانی دارد.جواد قناعت در مراسم 
آغاز عملیات لوله گذاری پروژه گازرسانی از دشتک زابل به نهبندان اظهار کرد: شاهد 
پیشرفت فیزیکی بسیار خوب این پروژه در منطقه هستیم.استاندار افزود: این مراسم 
به معنای واقعی کلمه، جشنی از نوع خدمت دولت سیزدهم است.قناعت با بیان اینکه 
گازرســانی از دو راهی دشتک زابل پروژه بزرگ و اساسی استان است که اول مهرماه 
کلنگ زنی شد، تصریح کرد: با اجرای این خط و تأمین انرژی مورد نیاز استان، شاهد 
تغییر اساسی در توسعه خواهیم بود.وی افزود: دولت وعده داده تا نگاهش به مناطق 
محروم و کم برخوردار به ویژه موضوعات زیر ساختی که در آینده سبب توسعه و اقتصاد 
 می شود، ویژه باشد.به گفته وی؛ این استان از  نظر تأمین گاز در رنج بود و به رینگ 
سراسری گاز متصل نبود، لذا در اسفند ۱۴00 این موضوع را به صورت جدی پیگیری 
کردیم.استاندار با اشاره به اینکه در زمستان ۱۴0۱ با بردوت هوا و اوج مصرف گاز مواجه 
شــدیم، متذکر شد: مشکلات سال گذشته در کنار مدیریت صحیح مردم و مسئولان 
به ما کمک کرد تا از دل مشکلات به فرصت ها توجه کنیم و پیگیر انتقال گاز باشیم.

قناعت با بیان اینکه این پروژه در اوج تحریم ها و مشــکلات اقتصادی کلنگ زنی 
شــد، افزود: در دوره های گذشته به استان خراسان جنوبی بی مهری شد و در دولت 
ســیزدهم با نگاه ویژه رئیس جمهور به مناطق کمتر توسعه یافته پروژه هایی کلنگ 
زنی شده است.به گفته وی؛ گاز مصرفی هر استانی از چند طریق تأمین می شود اما 
گاز خراسان جنوبی تنها از مسیر خراسان رضوی می رسید که در اوج مصرف و سرمای 
شدید زمستان،  مردم با کمبود گاز مواجه می شدند.وی با بیان اینکه خراسان رضوی 

دومین اســتان پر مصرف گاز است،  گفت: شرکت گاز و پیمانکاران به صورت جدی 
پای کار پروژه انتقال گاز به اســتان هستند و فاز یک این پروژه پیشرفت خوبی دارد.

استاندار گریزی به پروژه راه آهن خراسان جنوبی انداخت و گفت: این پروژه ۱۸ هزار 
میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد و هم اکنون ۶ هزار میلیارد تومان اعتبار پروژه راه آهن 
از محل فروش نفت تأمین شــده که فرصت خوبی برای استان است.قناعت ادامه داد:  
خط انتقال آب از دریای عمان به خراســان جنوبی را پیگیریم و ســال ۱۴02 مرحله 
لوله گذاری آن را شــاهد خواهیم بود.به گفته وی؛ پیمانکاران پروژه انتقال گاز استان 
در گرمای بسیار، جدی پای کار بودند که باید دست بوس آنها بود.وی افزود: عملیات 
مســیر سازی انتقال گاز به استان در فاز یک که ۱7۶ کیلومتر است به پایان رسیده 
و امروز شاهد عملیات لوله گذاری به طول ۱0 کیلومتر هستیم.استاندار با بیان اینکه 
مردم به نظام و انقلاب وابسته هستند اما در دولت های گذشته بی توجهی هایی شده، 
گفت: در دولت صادق الوعده ســیزدهم به خراسان جنوبی )شرق باشکوه( توجه ویژه 
ای شــده است.قناعت در پایان گفت: امیدواریم عملیات اجرایی فاز دوم پروژه انتقال 
گاز را در سه ماهه اول سال ۱۴0۳ شاهد باشیم و با پای کار بودن پیمانکاران درآینده 

ای نزدیک شاهد افتتاح دو فاز گاز رسانی به استان خواهیم بود.

در دومین کمیته نشست مشترک همکاری های آبی جمهوری اسلامی ایران و جمهوری ترکیه که 
امروز به میزبانی شرکت مدیریت منابع آب ایران و با حضور محمد جوان بخت معاون وزیر در امور آب 
و آبفا و ابوبکر گیزلی گیدر معاون وزیر جنگلداری و زراعت ترکیه برگزار شد، دو طرف در خصوص 
تشکیل »کارگروه فنی آب« به منظور بررسی مشکلات و مسائل آبی مشترک دو کشور توافق کردند.

مقرر شد، نخستین جلسه این کارگروه به دعوت معاون وزیر جنگلداری و زراعت ترکیه، با حضور 
نمایندگان دو کشور در آنکارا برگزار شود.

محمــد جوانبخت معاون وزیر نیرو در امور آبفای کشــور در دومین کمیته نشســت مشــترک 
همکاری های آبی جمهوری اسلامی ایران و جمهوری ترکیه در جمع خبرنگاران گفت: نشست بسیار 

خوب و در فضای دوستانه ای بود با توجه به سوابق تاریخی و مشترکات دو کشور برگزار شد.
وی ادامه داد: دغدغه ها و نگرانی های مردم کشور در حاشیه رودخانه ارس و مشکلاتی که سال های 
گذشته به دلیل کم آبی وجود داشت به صورت کامل مطرح و معاون وزارت کشاورزی و جنگلداری 

ترکیه اطمینان دادند که کشور ترکیه به تمامی تعهدات خود پایبند است.
به گفته این مقام مسئول برای اطمینان خاطر مردم کشور مقرر شد بررسی های فنی و موضوعات 

مختلف بین مشترک دو کشور در کارگروه مشترک مطرح شود.
جوانبخت ادامه داد: همچنین توافق کردیم کارگروه فنی مشترکی تشکیل دهیم که به شکل نوبتی 

جلساتی برگزار شود و نتایج آن در کمیته همکاری مشترک بحث و تصمیم گیری شود.
معاون وزیر نیرو در پاسخ به سوال خبرنگار مهر مبنی بر اینکه آیا تصمیماتی در رابطه با سد سازی 
های بالا دست ترکیه در ارس حاصل شده است، گفت: مقامات ترک اطمینان داده اند تاسیساتی که 
در بالا دست احداث شده از ناحیه این تأسیسات و اقدامات محدودیتی برای منابع آبی ایجاد نمی شود 
و سهم مردم استان های آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی و اردبیل محدودیتی به وجود نمی آید و 
تاکید داشتند. همچنین به گفته مقامات ترک سدها برق آبی است و در مواقعی با تنظیم آب سدها 

بتوان از برخی از مشکلات مانند سیلاب مورد استفاده قرار می گیرند.
جوانبخت خاطرنشــان کرد: مقامات ترکیه ای حاضر در جلســه اطمینان دادند در خصوص آنچه 
که دغدغه مردم حاشــیه ارس اســت، مشکلی پیش نیاید.وی در پاســخ به سوال دیگری مبنی بر 
اینکه با ترکیه تصمیمی برای آلودگی ارس گرفته شــده اســت، گفت: ارس یک موضوع کلی است 
و ارتبــاط چندانی به ترکیه ندارد.همچنین ابوبکر گیزلی گیدر ضمن ابزار قدردانی از مقامات ایران، 
درباره به دلیل به تأخیر انداختن جلســات مشــترک اظهار داشت: سال گذشــته ما با واقعه زلزله 
در ترکیه روبرو بودیم و بعد از آن نیز انتخابات ریاســت جمهوری را داشــتیم، هدف ما این اســت 
که اگرچه جلســه دیر برگزار شــد اما مثمر ثمر باشــد.وی افزود: ۴00 سال است که بین دو کشور 
مرزهای برادری و دوســتی وجود دارد و آنچه مهم اســت تداوم این اراده مشترک برای همکاری ها 
 اســت.معاون وزیر جنگلــداری و زراعت ترکیه خاطرنشــان کرد: در چارچوب این اراده مشــترک 
فعالیت های فنی هم انجام خواهد شــد و امیدواریم هر دو کشــور به نقاط مشترکی خواهند رسید و 

همکاری ادامه خواهد داشت.

تدوین سند جامع تجاری بین ایران و تركمنستان
 رییس ســازمان توســعه تجارت ایران با بیان اینکه توافقات تجاری و بازرگانی در 
زمینه های مختلف، تجارت با این کشــور را به سمت رشد سوق می دهد، از آغاز تدوین 
ســند جامع همکاری دو کشور خبر داد.مهدی ضیغمی با اشاره به برگزاری هفدهمین 
کمیسیون مشــترک اقتصادی ایران و ترکمنستان در عشق آباد و سفر هیات ایرانی به 
ترکمنستان، افزود: این سفر بسیار خوب بود، زیرا وزیر امور خارجه این کشور و رییس 
کمیسیون مشترک پیگیر ایجاد سند جامع تجاری و بازرگانی بین ایران و ترکمنستان 
هســتند که تدوین آن آغاز و رایزن بازرگانی اعزام خواهد شــد.وی ادامه داد: با توجه به 
اصول طی کردن مراحل دیپلماتیک برای اعزام رایزن بازرگانی، در چهار ماه آینده شاهد 

حضور فعال رایزن در این کشور خواهیم بود.
ضیغمی با بیان اینکه پارسال ۵00 میلیون دلار مبادلات تجاری بین ایران و ترکمنستان 
انجام شد، خاطرنشان کرد: امسال نیز شاهد همین میزان تجارت بین دو کشور خواهیم 
بود که با توجه به توافقات انجام شده امکان رشد چشمگیر در وضعیت تبادلات تجاری 
وجود دارد.رییس سازمان توسعه تجارت با بیان اینکه در شاخه های مختلف اقتصادی با 
مسوولان این کشور به توافقات خوبی دست یافتیم، گفت: تجارت مرزی با ایجاد مراکز 
تجاری در مرزها مورد توجه قرار گرفت و مقرر شد تا طی هفته های آینده بازدیدهایی 
از دو مرز اینچه برون و سرخس انجام شود و پس از بررسی های دقیق، یکی از آنها به 

عنوان مرکز یا منطقه تجاری مرزی انتخاب شود.
وی با بیان اینکه سند تفاهم نامه تجارت مرزی از سال ۱۹۹۶ تاکنون مورد بازنگری 
قرار نگرفته است، خاطرنشان کرد: پیشنهاد شد تا بررسی کارشناسی این سند انجام شود و 
تدوین دوباره آن در دستور کار قرار بگیرد که مورد توافق نیز قرار گرفت که تا ماه آینده به 
نتیجه برسد.ضیغمی تاکید کرد: از دیگر موضوعات مورد بررسی در حوزه مصالح ساختمانی 
و صنعت و معدن بود که با توجه به توانمندی های ایران مورد استقبال ترکمنستان قرار 
گرفت و مقرر شد تا اسناد و فهرست های مورد تایید دو طرف مورد تبادل قرار بگیرد و 

در آینده نزدیک تبدیل به سندهای اجرایی و قراردادهای صنعتی و معدنی شود.
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معاون سیاسی اجتماعی استانداری سیستان وبلوچستان گفت: تمام ظرفیت ها و امکانات استانداری و دستگاه های اجرایی در خدمت مردمی سازی است.
به گزارش محسن تازه روز، رضا شریفی در افتتاحیه اولین رویداد توانمند سازی دستیاران در امر مردمی سازی دولت اظهار داشت: سپردن و واگذاری امور به حلقه های میانی و استفاده از ظرفیت راهبردی 

مردم یکی از کارویژه های اصلی دولت است.
وی افزود: خوشبختانه طی دو سال اخیر شاخص های امید، اعتماد و رضایتمندی رشد داشته  که همه این فرآیند جز با تلاش جهادی و شبانه روزی دولت و پای کار آمدن مردم میسر نمیشد.

به گفته شریفی؛ باید به این باور برسیم که مردم به کنشگری ما دل بسته اند و عملکرد ما زیر ذره بین نظارتی مردم است که باید با تلاش جهادی و شبانه روزی و خالصانه، امید را در مردم تقویت کنیم.
وی تصریح کرد: باید با مردم صادقانه صحبت کرد و در خصوص کم کاری ها نیز از مردم عذرخواهی کرد و این فرهنگ در بین مدیران استان ارتقا یابد اما ذره ای از خدمت به خلق کوتاه نخواهیم آمد.

معاون استاندار تاکید کرد: برای پیشرفت سیستان وبلوچستان باید ید واحده باشیم و هر اختلاف سلیقه ای که مانع این توسعه و پیشرفت می شود را باید حذف کرد.

تمام ظرفیت های سیستان 
وبلوچستان در خدمت 

مردمی سازی است

رقابت کشورهای ساحلی بر 
سر کریدور شمال-جنوب 
به رهبری روسیه و کریدور 

شرق-غرب با حمایت 
کشورهای قزاقستان، 

ترکمنستان و جمهوری 
آذربایجان بخشی از 

یک پازل بزرگ رقابت 
ژئوپلیتیک است.

ایران زمین  

محمد بهرامی   |       هرچند خشک شدن دریای خزر را نباید با اصطلاحات آخرالزمانی تعریف کرد اما این پدیده می تواند عواقب جدی اقتصادی، جمعیتی، 
ژئوپلیتیکی و امنیتی داشته باشد.

خشک شدن دریای خزر را جدی بگیریم

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/08/29
شماره : 1529

   رئیس دانشگاه علوم پزشکی گلستان از آغاز 
پویش ملی سلامت خبر داد

رئیس دانشگاه علوم پزشکی گلستان از آغاز 
پویش ملی ســلامت در استان گلستان با شعار 
»آگاهــی زودتر، مراقبت موثرتر«   از ۲۰ آبان تا 
۱۵ دی ، با هدف غربالگری دیابت و پرفشــاری 
خون برای ارتقای برنامه سلامت خانواده خبر داد.

دکتر ســعید گل فیروزی گفت: سالانه 4۱ 
میلیون مرگ در جهــان اتفاق می افتد که 74 
درصد آن در اثر بیماری های غیر واگیر می باشد 
، در ایران ســهم مرگ و میر ناشی از بیماریهای 
غیر واگیر از کل علل مرگ بیش از 8۲ درصد می 
باشد و سالانه ۳۰۰ هزار نفر به دلیل بیماری های 
قلبــی و عروقی می میرند. ۳۲ درصد افراد بالای 
۱8 سال کشور  فشارخون بالا دارند و ۶۰ درصد 
نیز از فشارخون خود بی خبرند و ۳۰ هزار مرگ 
در ســال به دلیل دیابت در کشور اتفاق می افتد 

که موارد مهمی است.
به گفته وی در استان گلستان نیز برآورد می 
شود  ۳4.۰۶ درصد جمعیت بالای ۱8 سال مبتلا 
به  پرفشاری خون و ۱۳.۲ درصد افراد بالای ۲۵ 
سال مبتلا به دیابت باشد . میزان آگاهی از دیابت 
در استان 7۳.۳ درصد برآورد  میشود، به عبارت 
دیگر سه چهارم بیماران از ابتلا به دیابت مطلع 
هستند. پوشش درمان ۶۳.۱ درصد و درمان موثر 

۲9.۱ درصد گزارش شده است.
وی افزود:با توجه به اینکه پرفشــاری خون و 
دیابت از دســته بیماریهایی است که به سلامت 
آسیب می رسانند و سبب مرگ و میر و ناتوانی ها 
می گردد  بنابراین شناسایی به موقع و درمان آنها 

بسیار اهمیت دارد. 
دکتر گلفیروزی خاطر نشان کرد: پویش ملی 
سلامت با شعار »آگاهی زودتر، مراقبت موثرتر« 
از ۲۰ آبان ماه در استان همزمان با سراسر کشور 
آغاز بکار کرده  اســت. در این پویش ملی افراد 
بالای ۱8 سال  و کلیه مادران باردار در هر سنی 
با اندازه گیری فشار خون و انجام رایگان آزمایش 
قنــد خون در کلیه مراکز ارائه دهنده خدمت در 

شهر و روستا مورد ارزیابی قرار خواهند گرفت .
وی گفــت: هــدف اصلی ایــن  پویش ملی 
افزایــش ســواد ســلامت، افزایــش مراجعه و 
 اتصال گروه های هدف به  برنامه های ســلامت

 است که شاخص بهره مندی جامعه افزایش یابد. 
این امر ســبب می شــود مردم علاوه بر خدمات 
دیابت و پرفشــاری خون از ســایر خدمات هم 

بهره مند شوند .
وی خاطرنشــان کرد: در گام اول این پویش 
هدف شناسایی بیماران مبتلا به دیابت و پر فشاری 
خون و تکمیل پرونده الکترونیک می باشد و از ۱۵ 
دی ماه به بعد این افراد بر اساس دستورالعمل های 
کنترل فشارخون و دیابت  توسط ارائه دهندگان 
خدمت پزشــک و غیر پزشــک در سطح مراکز 
خدمات جامع ســلامت و پایگاه ها و خانه های 
بهداشت سراسر استان پیگیری و مراقبت می شوند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی گلستان در پایان 
افزود:تمامــی خانه های بهداشــت، پایگاه های 
پزشــک خانواده و مراکز خدمات جامع سلامت 
و همچنین ایســتگاه های سیار و مراکز درمانی 
بخش دولتی و خصوصی در این طرح مشارکت 
دارند. از هم استانی ها درخواست میشود تا برای 
مشــارکت در این طرح ملی و دریافت خدمات 
رایگان پیشــگیری و تشخیص به موقع بیماری 
های دیابت و فشــارخون، در مدت زمان تعیین 
شده به مراکز خدمات جامع سلامت مراجعه کنند.

 به نقل از اوراســیا دیلی مانیتور، دریای خزر در خطر خشــک شدن اســت. مقامات دولتی شهر ساحلی آکتائو در قزاقستان در 7 ژوئن با انتشار 
بیانیه ای وضعیت اضطراری را برای فعالیت صنعت دریایی در خزر به دلیل پایین بودن سطح آب اعلام کردند.

هر پنج کشور ساحلی دریای خزر یعنی روسیه، قزاقستان، ترکمنستان، ایران و جمهوری آذربایجان امیدوارند بتوانند همچنان از ذخایر ماهی و 
نفت و گاز زیر سطح آن بهره برداری کنند. کشورهای ساحلی در حال توسعه مسیرهای حمل و نقل شمال به جنوب و شرق به غرب از طریق این 
دریا هستند تا بتوانند ارتباط ترانزیتی را به چین و اروپا فراهم کنند. با این حال، کاهش سطح آب خزر، این طرح ها را تهدید می کند و ظرفیت بنادر 
و دسترسی به بسیاری از سواحل دریا را کاهش می دهد. این وضعیت، کشورهای ساحلی را وادار کرده است تا بر مشکلاتی که عمدتاً نادیده گرفته اند 
تمرکز کنند و این احتمال را در نظر بگیرند که کاهش سطح آب ممکن است عواقب جدی اقتصادی، جمعیتی، ژئوپلیتیکی و امنیتی برای سرتاسر 
منطقه یا حتی فراتر از آن داشــته باشد.ســطح آب دریای خزر بیش از یک متر کاهش یافته اســت و پیش بینی می شود تا پایان قرن از 9 تا ۱8 متر 
کاهش یابد. کاهش سطح آب در طول سه دهه گذشته باعث افزایش شوری دریا و تشدید آثار زیانبار فاضلاب رها شده به دریا گردیده است. تشکیل 
لایه های گل و لای در نزدیکی سواحل، نواحی شمالی و جنوبی خزر را تحت تأثیر قرار داده است. بخش های شمالی خزر کاهش ظرفیت ترانزیتی 
در بنادر قزاقستان و روسیه را به خوبی احساس کرده اند. در جنوب، تشکیل لایه های گل و لای بر توانایی ترکمنستان و جمهوری آذربایجان برای 
انجام فعالیت های دریانوردی تأثیر منفی گذاشته است. در ترکمنستان، این مشکلات منجر به وخامت شدید اوضاع در نزدیکی بندر ترکمن باشی شده 
است. برخی از محققان می گویند وضعیت در این بندر ممکن است بدتر از مناطق شمالی باشد. بندر ترکمن باشی با رقابت شدید تجاری و ترانزیت 

از ناحیه قزاقســتان در سواحل شرقی دریا مواجه است. این وضعیت همچنین 
زنگ خطر را در آذربایجان و ایران به صدا در آورده است.

شدت عواقب بالقوه خشک شدن دریای خزر را می توان در آنچه قبلًا در مورد 
دریای آرال رخ داده است، مشاهده کرد. تبعات خشک شدن آرال به حدی بود 
که وقوع درگیری های سیاسی را جرقه زد. دو پیامد فوری برای خشک شدن خزر 
قابل تصور است؛ یکی کاهش تعداد ماهی هایی که کشورهای ساحلی می توانند 
برداشت کنند و دیگری، به خطر افتادن سلامت جمعیت این کشورها از بادهای 
دریایی که گرد و خاک و مواد معدنی را که تاکنون در بستر دریا پنهان شده اند 
پخش می کنند.البته برای دولت های ســاحلی، پیامدهای اقتصادی و سیاسی 
خشک شدن خزر بسیار مهم تر به نظر می رسد. در سطوح کارشناسی از مدت ها 
قبل در مورد این تأثیرات بحث شده است. خشک شدن خزر اکنون به اندازه کافی 
جدی شده است تا اقتصاد کشورهای ساحلی را به خطر بیندازد. مشکلات افت 
سطح آب و تشکیل لایه های گل و لای در بالاترین سطوح سیاسی، توجه را به 
خود جلب کرده است. اخیراً، ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه، این مسائل 
را در نشست روسیه و قزاقستان در 9 نوامبر مطرح کرد. توکایف، رئیس جمهور 
قزاقستان قول داده است که یک مؤسسه ویژه برای مطالعه کاهش سطح آب و 
تعیین چگونگی همکاری کشورهای ساحلی برای همکاری با یکدیگر ایجاد کند.

پوتین بر توســعه کریدور شمال به جنوب که از میان خزر می گذرد تمرکز 
کرده است تا وابستگی خود به مسیرهای شرق به غرب را که دردسرهایی برای 
این کشــور ایجاد کرده اســت، کاهش دهد. تهران نیز همین سیاست را دنبال 
کرده و مسیر شمال به جنوب را فرصتی برای تبدیل خود به یک شاهراه تجاری 
می داند. رهبران سه کشور ساحلی دیگر یعنی آذربایجان، قزاقستان و ترکمنستان 
همگی روی خزر برای توســعه تجارت شــرق به غرب حساب باز کرده اند. این 
کشــورها امیدوارند که این امر منجر به استقلال بیشتر آنها از نظر اقتصادی و 
سیاســی از طریق پیوند با چین در شــرق و اروپا در غرب شود. مسلماً کاهش 
سطح آب خزر و پیامدهای آن، دستیابی به همه این اهداف را دشوارتر می کند.

پیامدهای اکولوژیک خشک شدن دریای خزر تنها کشورهای منطقه را درگیر 
نمی کند. رقابت کشورهای ساحلی بر سر کریدور شمال-جنوب به رهبری روسیه 
و کریدور شرق-غرب با حمایت کشورهای قزاقستان، ترکمنستان و جمهوری 
آذربایجان بخشی از یک پازل بزرگ رقابت ژئوپلیتیک است. جنگ های تجاری 
و اســتقرار نیروی نظامی در دریای خزر بــرای اطمینان از اینکه عبور و مرور 
کشتی ها از یک کریدورتوسط کشتی های عبوری از کریدور رقیب مختل نشود، 
به ثبات منطقه ای لطمه می زند. روســیه همچنان قدرت مسلط در دریای خزر 
است، اگرچه نفوذ آن در حال کاهش است. ناوگروه روسیه در خزر، دیگر تنها 
نیروی مهم در این دریا نیســت. استفاده گسترده مسکو از کشتی های خود در 
جنگ علیه اوکراین و برای ترانزیت از طریق کانال ولگا-دن، باعث کاهش بیش 
از پیش حضور روسیه در خزر شده است.رقابت بین طرفداران دو کریدور مزبور 
در ماه های اخیر تشدید شده است، زیرا کاهش سطح آب و عقب نشینی ساحل 
به اوج خود رسیده است. هر پنج کشور ساحلی حداقل مایل به بحث در مورد 
چگونگی محدود کردن تأثیر کاهش آب دریا بر ماهیگیری و تنوع زیستی منطقه 
هســتند. آنها در این زمینه مجموعه ای از جلسات مشترک را برگزار کرده اند، 
اما هنوز یک توافق رســمی در مورد اقداماتی که باید انجام شــود، ایجاد نشده 
اســت. بحث های سازنده تر، بین دولت های محلی مناطق ساحلی در هر یک از 
این کشــورها بوده است. با این حال، گفت وگوها هنوز به راه حل های عملی که 

همه طرف ها بتوانند روی آن توافق کنند، نرسیده است.

www.ofoghemroz.ir

 برترین اخبار ایران و جهان

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com
٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت



ورزشی

7
W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

سردار آزمون، مهاجم تیم ملی فوتبال ایران، در نقل و انتقالات تابستانی از بایرلورکوزن به رم نقل مکان کرد اما دوران حضور او مطابق انتظارش پیش نرفت و بسیار کم فرصت بازی 
در ترکیب این تیم را به دست آورد. مهاجم ایرانی قرار است در قسمت دوم فصل جاری دقایق بیشتری را در ترکیب تیمش سپری کند. 

ژوزه مورینیو در مواجهه با برنامه پیچیده ماه دسامبر، قرار است ترکیب تیمش را به شدت تغییر دهد و در همین راستا آزمون نقش پررنگ تری در ترکیب این تیم خواهد داشت.
طبق گزارش کوریره دلو اســپورت، آزمون که به صورت قرضی از لورکوزن در پایتخت ایتالیا حضور دارد، در طول ماه آینده به طور منظم به عنوان جانشــین پائولو دیبالا در ترکیب 
به میدان خواهد رفت. شــرایط دیبالا در چند هفته اخیر بهتر شــده اما ریســک بالای اســتفاده از مهاجم آرژانتینی مورینیو را بر آن داشــته تا در مدت زمان حضور آزمون در ترکیب 
 اصلی تجدیدنظر کند. این نشــریه همچنین به اثرگذاری آزمون در مدت زمان کوتاهی که مورینیو به آن داده اشــاره داشــته و تأکید کرده به همین دلیل آقای خاص ترجیح می دهد 

او بیشتر برای رم بازی کند.

سردار جانشین دیبالا در 
ترکیب اصلی

 استقلال پر امتیازترین تیم ایران شد
 استقلال، پر امتیاز ترین تیم قرن تازه فوتبال 
ایران شد. در قرن تازه، دو دوره از لیگ و 10 هفته 
از سومین فصل لیگ برگزار شده و استقلال تهران 
با کسب بیشترین امتیاز ممکن در جدول ادواری 
لیگ فوتبال ایران در این مدت مقام اول را به خود 

اختصاص داده است.
اســتقلال تهران در این مدت و در لیگ های 
1401-1400/ 1401/1402 و لیــگ 1403-

1402 با کسب 152 امتیاز در رده اول است و در 
این مدت 6 امتیاز بیشتر از تیم فوتبال پرسپولیس 
گرفته است. با این اوصاف اما استقلال از بیست 
و دو دوره ای کــه تاکنون از لیگ برتر گذشــته 
)لیگ بیست و سوم فعلًا در جریان است( چهار 
قهرمانی داشته است و این در نوع خود عجیب و 
قابل تأمل است. تیمی که امتیاز بیشتری نسبت 
به تمام تیم ها داشته چطور فقط به چهار قهرمانی 

رسیده است.
 

 تعریف رشیدی  از نکونام
 منصور رشــیدی مربی ســابق استقلال از 
ســرمربی این تیم یک درخواست دارد. رشیدی 
در این زمینه می گوید: »نکونام در این چند سال 
که مربیگری کرده، با مسائل حاشیه ای آشنا شده 
و می داند چگونه حواشی را جمع و جور کند. او به 
خوبی شیطنت ها را از تیم دور می کند. بخشی از 
کار یک مربی هم همین اســت که تیم و فضای 
اطراف آن را مدیریت کند. طبیعی است که یک 
مربی هوشیار باشــد و بداند که کدام حاشیه از 
کجا به سمت تیم می آید. او به خوبی آرامش را 
به تیم تزریق کرده است. امیدوارم با همین شرایط 
و بدون مشکل بتواند کارش را تا پایان فصل ادامه 
بدهد، تیم خوبی را روانه مسابقات کند تا هواداران 

استقلال همیشه خوشحال باشند.«
 

 ابراهیمی به استقلال بر می گردد
شاید کمتر کسی باور می کرد که امیر قلعه نویی 
امید ابراهیمی را به اردوی تیم ملی دعوت کند. 
هافبک 36 ســاله تیم ملی به نظر منتقدان پیر 
است و شاید کمتر بتواند به تیم ملی کمک کند. 
اما سرمربی تیم ملی نشان داد که به این بازیکن 
اعتقاد زیــادی دارد و به رغم تمام انتقاداتی که 
از او شــد، اما امید را به تیم ملی دعوت کرد. به 
نظر می رسد با این کار قلعه نویی دوباره ابراهیمی 
احیا و شــاید شرایط بازگشت او به تیم استقلال 
نیز مهیا شود. ابراهیمی طی سال های اخیر نشان 
داده هافبک توانمندی اســت اما تنها چیزی که 
باعث می شود انگشت انتقاد طرف او نشانه برود، 
سن و سال این بازیکن است. اما پیش از ابراهیمی 
بازیکنانی مثل سید جلال نشان داده اند که تا چهل 
سالگی هم یک بازیکن می تواند در فوتبال باقی 

بماند و برای تیمش خوب کار کند. 

  فیفا پول رادو را می دهد؟
باشگاه پرسپولیس به دلیل تحریم های بانکی 
و مشکلاتی که در انتقال پول از ایران وجود دارد، 
نتوانسته بود بخشی از قسط آخر گلر کروات را به 
موقع پرداخت کند و همین موضوع هم باعث شد 
تا فیفا باشگاه پرسپولیس را به پرداخت 200 هزار 

یوروی دیگر جریمه کند.

ازبکستان جدی ترین 
حریف این مرحله است، 

ولی بازیکنان تیم ملی 
بارها این تیم را شکست 

داده اند و این بار هم با 
هدف گرفتن سه امتیاز به 

تاشکند می روند.

سفر تکراری، حریف آشنا

ورزش 

سعید جمشیدیان    |  بعد از برد 4 بر صفر مقابل هنگ کنگ، تیم ملی دیروز به تاشکند پرواز کرد و سه شنبه باید با ازبکستان روبه رو شود. این 
سخت ترین بازی تیم ملی در مرحله دوم مقدماتی جام جهانی 2026 محسوب می شود و البته فرصت خوبی برای قلعه نویی است که تیمش را پیش از 

جام ملت های آسیا مقابل یک حریف جدی محک بزند.

این رامین بی نظیر
هر چند لیگ برتر فوتبال کشورمان این روزها و در این فصل از رقابت ها، برنامه درست 
و منظمی ندارد و با هر بهانه ای به تعطیلی کشیده می شود، اما به هر حال تقریباً با در 
نظر نگرفتن بازی های معوقه، 10 هفته از این رقابت ها را سپری کردیم و از طرف دیگر 
تیم ملی کشورمان در این میان، با برگزاری اردوهای آماده سازی، در بازی های رسمی 
و تدارکاتی به میدان رفته است.در همین روزها، رقابت های لیگ قهرمانان آسیا را هم 
تقریباً پشــت سر گذاشتیم و سه نماینده فوتبال کشورمان در این رقابت ها به میدان 
رفته اند. یعنی در روزهایی هستیم که هم می توانیم درباره تیم ها قضاوت خوبی داشته 
باشــیم و هم درباره بازیکنانی که توانسته اند در این عرصه خودی نشان دهند و برای 
تیم های شان مثمر ثمر بوده اند. تیم سپاهان را باید موفق ترین تیم در این روزها دانست، 
اول به این دلیل که توانسته در لیگ برتر با وجود کسر امتیازی که از این تیم شد، نتایج 
بسیار خوبی کسب کند و همچنان جزو تیم های مدعی به شمار  رود و اگر در بازی های 
معوقه ای که دارد، به نتیجه کامل دست پیدا کند، خود را در بالای جدول خواهد دید.

دوم اینکه این تیم در رقابت های لیگ قهرمانان آسیا هم نتایج خوبی گرفته است. این 
تیم با وجود اینکه گرفتار برخی حواشی شد و در برخی از بازی های لیگ قهرمانان آسیا 
امتیاز از دست داد، اما همچنان مدعی صعود به مرحله بعدی رقابت ها است و اگر بتواند 
به برخی حواشی غلبه کند و همچنان به روند خوب خودش ادامه دهد به طور حتم در 

ادامه رقابت ها هم می تواند نتایج خوبی کسب کند.سپاهان به طور حتم ظرفیت بسیار 
خوبی برای درخشش در لیگ قهرمانان آسیا را دارد. سوم اینکه سپاهان به عنوان تیمی 
که موفق بوده توانست برای نخستین بار در سال های اخیر بیشترین نماینده را در تیم 
ملی کشورمان داشته باشد و در لیست اخیر تیم ملی، هفت نام از سپاهان دیده می شد 
و این هم قطعاً یکی از دلایل موفقیت و بهترین بودن سپاهان در این فصل از رقابت ها 
می باشد. با این شرایط باید بپذیریم با وجود قرار گرفتن تیم هایی مثل استقلال، ذوب 

آهن، پرسپولیس و حتی ملوان بالاتر از سپاهان در جدول رده بندی، سپاهان بهترین 
تیم تا به اینجای این فصل از رقابت ها می باشد و سه دلیل آشکار برای این ادعا وجود 
دارد.سپاهان اگر دو بازی معوقه خود را با پیروزی به پایان برساند، 21 امتیازی شده و 
به رده دوم جدول خواهد رسید. سپاهان برای رسیدن به این مهم قطعاً متأثر از عملکرد 
و درخشش بازیکنانش است و مورایس با بهره گیری از بازیکنان خوب این تیم توانسته 
در این فصل خودی نشان دهد. یکی از بازیکنان سپاهان که نشان داده یک سر و گردن 
از همه بازیکنان لیگ برتر بالاتر بوده و یکی از عوامل اصلی موفقیت این تیم اصفهانی 
می باشد، رامین رضاییان است؛ بازیکنی که دومین فصل حضورش در اصفهان را می گذراند 
و در این فصل توانسته همه نگاه ها را به خودش جلب کند. رضاییان آنقدر در ترکیب 
سپاهان خوب بوده که همچنان یکی از نام های ثابت تیم ملی است و در تیم ملی هم 
توانسته بازیکن بسیار مؤثری باشد. این بازیکن در لیگ برتر برای سپاهان علاوه بر بازی 
بسیار خوبش، گل زده و در تیم ملی نیز موفق به گلزنی شده است.در لیگ قهرمانان 
هم توانسته دروازه حریفان را باز کند و در کل در 6 بازی اخیرش توانسته 5 بار دروازه 
حریفان را باز کند و پاس گل هم بدهد. رضاییان حالا به بازیکنی تأثیر گذار برای سپاهان 
و تیم ملی تبدیل شده است که علاوه بر پیشرفت و ترقی در بعد فنی، توانسته حواشی 

خودش را کم کند و تمرکز بیشتری روی بازی هایش داشته باشد. 

 تکرار تورنمنت کافا
هرچند ازبکستان جدی ترین حریف این مرحله است، ولی بازیکنان تیم ملی بارها این تیم را شکست داده اند و این بار هم 
با هدف گرفتن ســه امتیاز به تاشــکند می روند. ایران در مقدماتی جام های جهانی ادوار قبلی بارها با ازبکستان روبه رو شده و 
توانسته این تیم را چه در تهران و چه در تاشکند شکست بدهد. آمار هم این برتری را تأیید می کند و ایران به ازای 10 برد 
و یک تساوی فقط یک بار از ازبکستان شکست خورده.آخرین تقابل دو تیم خرداد سال جاری در فینال تورنمنت کافا بود که 
شاگردان قلعه نویی حریف را با یک گل شکست دادند. تک گل این بازی را سردار آزمون زد و اخراج کنعانی زادگان در دقایق 
پایانی جنجال زیادی بوجود آورد. البته ازبکســتان در این بازی چند موقعیت خوب به دســت آورد که با درخشــش نیازمند 

بی نتیجه ماند. او در دقیقه هفتم جانشین بیرانوند شد که به دلیل پرتاب دست بلندش آسیب دید.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1402/08/29
شماره : 1529

 فهرست 25 نفره
امیر قلعه نویی پیش از پرواز پنج بازیکن را خط زد تا تیمش با 25 بازیکن به تاشکند برود. 
علیرضا جهانبخش به دلیل آسیب دیدگی، احمد نوراللهی به دلیل بی انضباطی و سعید سحرخیزان، 

آریا یوسفی و محمد قربانی با تشخیص فنی خط خوردند.
فهرســت 25 نفره مسافران تیم ملی به این شرح است: علیرضا بیرانوند )پرسپولیس(، پیام 
نیازمند )ســپاهان(، سید حسین حسینی )استقلال(، شــجاع خلیل زاده )تراکتور(، سید  مجید 
حسینی )کایسری اسپور(، محمد امین حزباوی )السد(، صادق محرمی )دینامو  زاگرب(، احسان 
حاجی صفی )آا ک(، میلاد محمدی )آا ک(، رامین رضاییان )ســپاهان(، حسین کنعانی زادگان 
)پرســپولیس(، محمد دانشــگر )سپاهان(، روزبه چشمی )اســتقلال(، علی کریمی )کایسری 
اسپور(، سعید عزت اللهی )وایله بولدکلاب(، جواد حسین نژاد )سپاهان(، امید ابراهیمی )الاهلی 
قطر(، مهدی ترابی )پرسپولیس(، محمد محبی )روستوف(، مهرداد محمدی )استقلال(، سامان 
قدوس )برنتفورد(، رضا اســدی )ســپاهان(، مهدی طارمی )پورتو(، سردار آزمون )آاس رم( و 

کریم انصاری فرد )اومونیا(.

 یک جای خالی در ترکیب
بعد از مصدومیت جهانبخش، قلعه نویی در بازی با ازبکســتان مجبور به یک تغییر اجباری 
خواهد بود. سامان قدوس و مهرداد محمدی دو بازیکن دیگر این پست هستند که مقابل ازبکستان 

می توانند این جالی خالی را پر کنند. 
راه حل دیگر این اســت که ترابی از ســمت چپ به ســمت راست منتقل شود. در صورتی 
که قدوس به هافبک راســت برود، امید ابراهیمی یا روزبه چشمی به جای او در پست هافبک 

دفاعی بازی خواهند کرد.

 هشدار کاتانچ به بازیکنان ازبکستان
ازبکســتان هم مثل ایران توانســت بازی اول را ببرد و در زمین ترکمنستان به برتری 3 بر 
یک رسید. با این حال آنها در نیمه اول نمایش خوبی نداشتند و با شکست به رختکن رفتند. 
برخی دلیل این افت عملکرد را زمین چمن مصنوعی عشق آباد می دانند، ولی کاتانچ بعد از بازی 
بهانه جویی نکرد و به شاگردانش هشدار داد که مقابل ایران اجازه تکرار چنین نمایشی را ندارند.

سرمربی ازبکستان گفت: »ما سه امتیاز گرفتیم، ولی هنوز هیچ اتفاقی نیفتاده. شما دیدید 
که در نیمه اول چه نمایشی داشتیم.

 ما پراشــتباه بودیم. البته تأثیر چمن مصنوعی را نباید نادیده گرفت، ولی ما اجازه نداریم 
روبــه روی ایران هم به این شــکل بازی کنیم. آنها حریفی جدی هســتند. در آن بازی نباید 
تمرکزمان را از دســت بدهیم. ما بخت خوبی برای گرفتن یک نتیجه مثبت و شکســت دادن 
ایران داریم، ولی فقط باید متحد باشیم و با تمرکز بازی کنیم. اگر کمی تمرکزمان را از دست 

بدهیم، مشکلات شروع خواهد شد.«

  دو بازیکن خطرناک ازبکستان
در برد سه بر یک مقابل ترکمنستان، اتابک شوکوروف بهترین بازیکن ازبکستان بود که دو گل زد. 
این هافبک تهاجمی در تیم »فاتح کاراگومروک« لیگ ترکیه بازی می کند. الدور شاهمرادوف، مهاجم 
 کالیاری زننده گل بعدی ازبکستان بود. او که سابقه بازی در رم را هم دارد، مشهورترین بازیکن فعلی 
فوتبال ازبکستان است.عبدالقادر خوسانوف، مدافع 19 ساله لانس فرانسه را هم باید پدیده جدید 
فوتبال ازبکســتان دانست که یکی از مدافعان در سیستم سه دفاعه کاتانچ است. ازبکستان در 
ســال های گذشــته توجه ویژه ای به فوتبال پایه داشته و نتیجه آن ظهور بازیکنان جوان مثل 

خوسانوف در ترکیب تیم ملی این کشور است.
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آیا از واکسن هایی که نیاز به سوزن و تزریقات 
دردناک دارند خســته شــده اید؟ دانشمندان 
دانشگاه »راتگرز« از روشی پیشرفته برای ایجاد 
پوشش های دقیق از مواد فعال بیولوژیکی روی 
محصولات پزشکی رونمایی کرده اند. به بیان ساده، 
این نوآوری می تواند راه را برای عصر جدیدی از 
انتقال دارو از طریق  پوست مانند واکسن هایی که 

اسپری می شوند،  هموار کند.
 به نقل از اس اف، محققان یک روش پیشرفته 
برای رسوب الکترواســپری معرفی کرده اند که 
روشی تخصصی برای پوشش دهی با اسپری است 
که در صنایع استفاده می شود. گروه راتگرز راهی 
برای افزایش دقت ذرات میکروسکوپی که با قرار 
گرفتن یک مایع جاری تحت ولتاژ بالا به دست 
می آیند و بر روی هدف خود قرار می گیرند، پیدا 
کرده اند. این اسپری به ذرات ریز تبدیل می شود و 
در حین حرکت، تبخیر می شود و رسوب جامدی 
از مایــع اصلی باقی می گذارد.جاناتان ســینگر، 
نویسنده این مطالعه می گوید: در حالی که بسیاری 
از مردم به رسوب الکترواسپری به عنوان یک روش 
کارآمد فکر می کنند، استفاده از آن معمولا برای 
اهدافی که کوچک تر از اســپری هستند، مانند 
آرایه های میکروسوزن در برچسب های پوستی 
مناسب نیست. روش های فعلی تنها حدود ۴۰ 
درصد بازدهی را به دست می آورند. با این حال، از 
طریق روش های مهندسی پیشرفته ای که توسعه 
داده ایم، می توانیم به کارایی هایی دست یابیم که 
از نظر آماری با ۱۰۰ درصد کارایی چندان تفاوتی 
ندارد.چنین پوشش هایی در زمینه پزشکی اهمیت 
فزاینده ای دارند. آنها روی دســتگاه هایی مانند 
استنت های قلب، ضربان سازها و دفیبریلاتورهایی 
که در بدن کاشــته می شــوند اعمال می شوند. 
این پوشــش ها برای محصولات نوآورانه مانند 

برچسب های پوستی بسیار مهم هستند.
تولید مواد پیشرفته »زیست فعال«، از جمله 
داروها و واکســن ها، می تواند هزینه بر باشد. اگر 
بخشی از این مواد بلااســتفاده بماند، می تواند 
تعیین کند که آیا بیمار تحت درمان قرار می گیرد 
یا خیر. دستیابی به کارایی تقریبا کامل با این روش 
به این معنی است که هیچ ماده ای هدر نمی رود 
و این موضوع، آن را برای پوشــش دستگاه های 

پزشکی یا حتی واکسن ها ایده آل می کند.
سارا پارک، نویسنده اول این مطالعه، دانشجوی 
دکترا در دپارتمان علوم و مهندسی مواد، توضیح 
می دهد: قابلیت رســوب گذاری با کارایی ۱۰۰ 
درصدی به این معنی است که هیچ یک از مواد 
هــدر نمی روند. ما پیش بینــی می کنیم که در 
تحقیقات آینده دامنه مواد سازگار و نرخ تحویل 
مواد در این رویکرد با کارایی بالا گسترش می یابد.

واکسن هایی که اسپری 
می شوند

دلار  50.800

یورو 55.300

پوند  62.650

درهم  14.050

لیر  1.770

سکه  تمام  28.900.000

سکه نیم  15.500.000

سکه ربع  10.420.000

سکه یک گرمی  5.800.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

 در انتظار چه سناریویی
 برای طلا باشیم؟

عاطفه دهقانی     |  جزئیات جذاب و تصاویر خودرو شــیائومی منتشــر شــد. 
خودروهای برقی سری SU7 شیائومی چه برای ارائه دارند و چگونه با اتومبیل های 

تسلا رقابت خواهند کرد؟
زمان زیادی تا رونمایی از نخســتین خودرو الکتریکی شیائومی به نام SU7 باقی نمانده است. 
این شرکت چینی که تا پیش از این پیشرفت چشمگیری در حوزه تولید گوشی های هوشمند و 
لوازم خانگی داشت، حالا تصمیم گرفته وارد بازار خودرو شود. اما جالب اینجاست که شیائومی 
عادت خودش در عرضه چند نسخه از یک گوشی را در حوزه اتومبیل ها نیز ترک نکرده است و 
می خواهد اولین خودرو خودش را در سه نسخه به نام های SU7 و Pro SU7  و Max SU7 عرضه کند.

این یک خودرو سدان کلاس C است که از یک موتور ساخت شرکت UAES با توان ۲۲۰ کیلوواتی 
 FinDreams ساخت شرکت LPT ۲۹۵ اسب بخار( قدرت می گیرد. این اتومبیل برقی به باتری های(
 LiDAR است. علاوه بر این یک قطعه شامل سنسور BYD مجهز شده که بازوی باتری سازی شرکت

روی سقف آن نصب شده که احتمالا مربوط به کمک راننده و ویژگی های خودران است.
دو مدل دیگر Pro SU7  و Max SU7 نام دارند که از موتور دوگانه ۲۲۰ کیلوواتی )۲۹۵ اسب 
بخار( و ۲۷۵ کیلوواتی )۳۸۶ اسب بخار( ساخت شرکت SIA چین قدرت می گیرند. این دو مدل 

همچنین به باتری های سه تایی لیتیوم یونی ساخت CATL مجهز شده اند.
مشــتریان می توانند اتومبیل های سری SU7 شــیائومی را هم با LiDAR و فاقد آن سفارش د 
هند. این قطعه دقیقا در بالای پنجره جلویی خودرو نصب می شود. تصاویر منتشر شده از خودرو 
شیائومی یک دوربین را هم در جلوی سقف خودرو نشان می دهند که احتمالا مربوط به سنسور 

تشخیص چهره برای باز کردن قفل درب ها است.
شــیائومی SU7 دارای طول ۴،۹۹۷ میلی متری، عــرض ۱،۹۶۳ میلی متری و ارتفاع ۱،۴۵۵ 
میلی متری اســت. فاصله بین دو محور این خودرو هم ۳،۰۰۰ میلی متر خواهد بود. وزن نسخه 
معمولی نیز ۱،۹۸۰ کیلوگرم اســت، در حالی که دو نسخه پرو و مکس به واسطه موتور اضافه تر 

خود ۲،۲۰۵ کیلوگرم وزن دارند.
شیائومی از سیستم عامل اختصاصی HyperOS خودش در سیستم چندرسانه ای این خودرو 
استفاده کرده است تا بدون وقفه با دیگر محصولات این برند متصل باشد. همچنین شیائومی برای 
 EQXX و مشــارکت طراحان مرسدس بنز BMW iX طراحی این خودرو نیز از طراح اصلی خودرو
کمک گرفته است.هنوز قیمت رسمی این اتومبیل اعلام نشده، اما گفته می شود که در محدوده 

۲۰ هزار دلار خواهد بود و در دو رنگ خاکستری و آبی تولید می شود.

در حالــی که برای هفته ی پیش رو، برخی رویدادها 
و داده هــای کلیدی در کانون توجه فعــالان بازار قرار 
دارنــد، طلا همزمــان با کاهش ارزش دلار، به مســیر 

صعودی شتافت.
 سایت »اف ایکس استریت« با مروری بر رویدادهای 
کلیدی بازار، به بررسی نوسانات فلزات گرانبها و به ویژه 
طلا پرداخت و پس از ارائه ی تحلیل اجمالی تکنیکال، 

افق دید را به سوی رویدادهای پیش رو امتداد داد. 
نمودار روزانه ی طلا از صعود شــاخص قدرت نسبی 
)RSI( به سطح ۶۰ خبر می دهد که نشان دهنده ی افزایش 
حرکت صعودی در چشم انداز کوتاه مدت است. در حالت 
صعودی،ســطح ۲۰۰۰ دلار )سطح روانی، سطح ایستا( 
به عنوان مقاومت فوری، قبل از ســطوح ۲۰۱۰ دلار و 

۲۰۴۰ دلار قرار می گیرد.
 )SMA-۲۰( از طرفی، میانگین متحرک ساده ۲۰ روزه
پشــتیبانی پویا را در حدود ۱۹۷۵ دلار جلوتر از ۱۹۶۰ 
دلار )ســطح اصلاحی فیبوناچــی ۳۸.۲% آخرین روند 
صعودی( شکل می دهد. بسته شــدن روزانه پایین تر از 
سطح اخیر علاوه بر آنکه می تواند فروشندگان را جذب 
کند، راه را برای کاهش ممتد به سمت منطقه ۱۹۴۰-

 SMA ۱۹۳۰ دلاری هموار می سازد و این جایی است که
های ۲۰۰ روزه، ۱۰۰ روزه و ۵۰ روزه همگرا می شوند.

فدرال رزرو روز ســه شــنبه صورتجلسه ی نشست 
سیاســت گذاری ۳۱ اکتبر تا ۱ نوامبر را منتشر خواهد 
کرد. از آنجا که تمرکز از قبل به زمان بندی احتمالی تغییر 
رویکرد سیاست فعلی فدرال رزرو در سال آینده معطوف 
شده است، بعید است که فعالان بازار، توجه چندانی به 

این اطلاعات داشته باشند.
بــا توجه به ابزار CME گروه نظــارت بر نرخ فدرال، 
موضوع عدم تغییر در نرخ بهره در ماه دسامبر تقریباً به 
طور کامل پذیرفته شده است و بازارها با احتمال کمتر 
از ۱۵ درصد بر این باورند که نرخ سیاست تا ژوئن سال 

آینده در ۵.۲۵درصد الی ۵.۵درصد باقی بماند.
و اما در حوزه ی داده ها، سفارشــات کالاهای بادوام 
اکتبر در فهرســت اقتصــادی ایالات متحــده در روز 
چهارشــنبه در کنار داده های اولیه ی هفتگی مطالبات 
بیکاری ارائه خواهد شد. گرچه واکنش بازار به این آمار 
و ارقام ممکن اســت چندان گسترده نباشد، اما بدیهی 
است که انتشار اعداد مثبت و منفی، به طرز متفاوتی بر 

دلار آمریکا تاثیرگذار خواهد بود.
در ادامــه ی هفتــه، بازارهای ســهام و اوراق قرضه 
ایالات متحده روز پنج شــنبه به مناسبت تعطیلات روز 
شکرگزاری تعطیل خواهند بود که البته در روز بعد، هر 

دو بازار نیمه ی روز کار خواهند کرد.

همه چیز درباره وان پلاس واچ 2 ؛  
دومین نسل ساعت هوشمند 

به زودی ســاعت هوشمند وان پلاس واچ ۲ عرضه خواهد شد. 
دومین نسل ساعت هوشمند OnePlus با چه ظاهر، مشخصات فنی 

و امکاناتی به دست مشتریان می رسد؟
وان پلاس می خواست تجربیات موفق خودش در ساخت و طراحی 
گوشی های هوشمند را به دنیای گجت های پوشیدنی نیز بیاورد. 
به همین خاطر وان پلاس واچ، نخستین نسل ساعت هوشمند خودش 
را با طراحی شکیل و قیمت مناسب روانه بازار کرد. ولی نواقصی که آن 

داشت، قابل چشم پوشی نبودند. یکی از مهم ترین آن ها، نبود قابلیت 
نمایشگر همیشه روشن از همان ابتدا به صورت پیش فرض بود. قابلیتی 

که بعد از مدتی طولانی و با یک بروزرسانی به ساعت اضافه شد.
به همین خاطر هم این شرکت فورا به فکر توسعه دومین نسل 
ساعت هوشمند خودش افتاد تا بتواند این عقب ماندگی از رقبای 
توانمندش در بازار مثل اپل و سامسونگ را جبران کند. حالا همه چیز 

آماده رونمایی از وان پلاس واچ ۲ است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/08/29
شماره : 1529

نفت خام بر سکوی پرش

نفت خام وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا پس از 
رســیدن به پایین ترین سطح سه ماهه ۷۲.۲۲ دلاری، 
در جلســه ی اواسط آمریکای شمالی، بیش از ۴ درصد 
افزایش یافت. به نقل از »اف ایکس استریت« وست تگزاس 
اینترمدیت )WTI(، که معیار نفت خام ایالات متحده است، 
پس از رســیدن به پایین ترین سطح سه ماهه ۷۲.۲۲ 
دلاری، در جلسه ی اواسط آمریکای شمالی، بیش از ۴ 
درصد افزایش یافت.از سوی دیگر، برخی عوامل از جمله 
تحریم های ایالات متحده علیه کشتی های نفت روسیه، و 
به موازات آن، معامله گرانی که سود خود را رزرو می کنند، 
بــه WTI کمک کرد و با ۴.۲۷ درصد افزایش، به قیمت 

۷۵.۹۷ دلار در هر بشکه معامله شد.
از ایــن رو، می توان نتیجه گرفت که رشــد WTI در 
ســایه ی ضعف کلی اقتصادی اتحادیــه اروپا و ژاپن و 
تحریم های ایالات متحده بر کاهش تولید نفت روسیه و 

عربستان سعودی، امری اجتناب ناپذیر بوده است.
افزون بر تحریم هایی که وزارت خزانه داری آمریکا علیه 
شرکت ها و کشتی ها به دلیل حمل نفت بالاتر از سقف 
قیمتی ۶۰ دلاری G7 اعمال کرد، جهش در ذخایر نفت 
خام ایالات متحده موجب سقوط WTI از بالاترین سطح 

هفتگی در حدود ۷۹.۹۰ دلار شد.

 تصاویر و مشخصات خودرو شیائومی منتشر شد
      ورود غول چینی به صنعت خودروسازی

افتتاح سد 
باباحیدر؛ پایان 15 
سال کم آبی

سید ابراهیم رییسی در 
سفر به نهمین مقصد از دور 
دوم سفرهای استانی خود 
به چهار محال و بختیاری 
رفت تا با افتتاح بخشی 
از مصوبات دور نخست 
سفرهای استانی اش به بام 
ایران، سد بابا حیدر را در 
شهرستان فارسان افتتاح 
کند. این سد به 15 سال 
بی آبی این شهرستان پایان 
می دهد.

  اینفوگرافیک

  شتاب صفر تا 100 این خودرو چینی فقط 2 ثانیه است!
شتاب صفر تا ۱۰۰ خودرو چینی های فای A فقط ۲ ثانیه است. در ادامه با مشخصات و جزئیات طراحی ماشین چینی HiPhi A آشنا می شویم.شرکت چینی هیومن هورایزون )Human Horizons( از 
چهارمین محصول خود با نام های فای A در در نمایشگاه گوانگژو پرده برداشت. این خودرو از سه پیشرانه برقی بهره می برد و ظرف مدت ۲ ثانیه می تواند از صفر به سرعت ۱۰۰ کیلومتر برساعت برسد. 
در ادامه در این بخش از اخبار خودرو سایت گجت نیوز با مشخصات و امکانات خودرو برقی HiPhi A آشنا می شویم.هیومن هورایزون همواره محصولاتی با طراحی آینده نگرانه طراحی می کند و در همین 
راستا خودرو های فای A نیز از طراحی آینده نگری بهره می برد. این خودرو چینی طبق های فای Z طراحی شده و شرکت آلمانی آپولو نیز در ساخت آن مشارکت داشته است. مشتریان این سدان چینی 

می توانند آن را در ابتدای ســال ۲۰۲۵ میلادی تحویل بگیرد.های فای A از ســه پیشــرانه برقی با سامانه چهارچرخ محرک بهره می برد که هر پیشرانه قدرتی برابر با ۴۳۰ اسب 
بخار )۳۲۰ کیلوات( را تولید می کند تا در مجموع قدرت این خودرو به حدود ۱۲۸۷ اســب بخار )۹۶۰ کیلووات( برســد.این پیشرانه  دارای روتورهای 

فیبرکربنی بوده که باعث می شود حداکثر دور ۲۲ هزار rmp برای بیش از ۳۰ دقیقه قابل دسترس باشد. های فای A با این پیشرانه می تواند 
ظرف مدت فقط ۲ ثانیه از صفر به سرعت ۱۰۰ کیلومتر برساعت برسد. حداکثر سرعت آن نیز ۳۰۰ کیلومتر برساعت است.

خودرو چینی های فای A روی معماری برقی ۸۰۰ ولتی توسعه پیدا کرده و باتری آن حداکثر ۱.۵ مگاوات برقی را 
به همراه دارد. از ویژگی های طراحی این خودرو نیز می توان به استفاده از متریال نانو سرامیک و تیتانیوم، ترمزهای 
 کربن سرامیکی، آینه های جانبی بر پایه دوربین، درهای برعکس باز شونده همانند درهای رولزرویس و رینگ های

 آلومینیومی اشاره کرد. 

ی  ر و فنــا سســه  مو « ن  ا نشــمند ا د
ماساچوســت«)MIT( راهی برای بهینه ســازی 
باکتری هــا برای محافظت از گیاهــان در برابر 
گونه های مهاجم پیدا کرده اند تا در نهایت بتوانند 

جایگزین کودهای شیمیایی در مزارع شوند.
 به نقل از آی ای، تولید و استفاده از کودهای 
شــیمیایی به میــزان قابل توجهی از انتشــار 
گازهای گلخانه ای مانند اکسید نیتروژن کمک 
می کند و اغلب انرژی بر اســت، زیــرا از فرآیند 
هابر-بوش)Haber-Bosch( استفاده می کند که 
به دما و فشــار بالا نیاز دارد.به نقل از ویکی پدیا، 
فرآیند هابر-بوش روشــی برای تولید صنعتی 
آمونیــاک از طریق واکنــش گاز نیتروژن و گاز 
هیدروژن و با اســتفاده از کاتالیزگرهای آهن و 
روتنیم)در اغلب مواقع از ترکیبات ناخالص آنها 
استفاده می شود( است. در این فرآیند به دمای 
۴۵۰ سانتی گراد و فشار ۲۰۰ اتمسفر نیاز است.

برای جلوگیری از برخی از این پیامدهای منفی، 
کشــاورزان اغلب از کودهای زیستی که حاوی 
مانند  مفید  میکروارگانیسم های)ریزموجودات( 
باکتری های تثبیت کننده نیتروژن هستند، برای 
افزایش حاصلخیزی خاک و حمایت از سلامت 
گیاه اســتفاده می کنند.با اســتفاده از کودهای 
شیمیایی کمتر، این روش ها بخشی از شیوه های 
کشــاورزی ســازگار با محیط زیســت و پایدار 
محسوب می شوند. با این حال، آنها در برابر آفات 

از گیاه محافظت نمی کنند.
اکنون دانشمندان MIT راهی برای بهینه سازی 
باکتری هــا برای محافظت از گیاهــان در برابر 
گونه های مهاجم پیدا کرده اند تا در نهایت بتوانند 

جایگزین کودهای شیمیایی در مزارع شوند.

با کودها خداحافظی کنید!
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